




3 اقتصادی

چند موسسه اعتباری غیرمجاز طی سال های اخیر توانسته اند ۲۵ هزار میلیارد تومان از مردم 
جذب کنند. اعلام رسمی این است که بانک مرکزی در دو سال اخیر حداقل ۲۰ هزار میلیارد 
تومان خط اعتباری برای جبران خسارت سپرده گذاران این موسسات اختصاص داده است. 
جدای از هر حاشیه ای سوال اینجاست که این ۲۵ هزار میلیارد تومان کجا رفته و سهامداران 
و مدیران این موسسات با این ارقام هنگفت چه کرده اند که اکنون باید از پول بانک مرکزی و 

به عبارتی پول مردم برای تعیین تکلیف سپرده گذاران خرج شود؟
به گزارش ایسنا، همین چند ماه پیش بود که بانک مرکزی اعلام کرد "دیگر هیچ موسسه 
غیرمجازی نداریم". این اعلام با توجه به عملکرد غیرشفاف و تخریبی موسسات اعتباری 
غیرمجاز طی سال های اخیر و تمامی تبعاتی که برای بازار پول داشتند، خبری خوشایند بود. به 
هر حال فعالیت موسسات بزرگ تمام شد و هزاران میلیارد تومان پول از آنها به چرخه بانک ها 

و موسسات مجاز که بر عملکرد آنها نظارت وجود دارد، وارد شد.
اما این پایان ماجرا نبود و برگی دیگر از فعالیت غیرمجازها رقم خورد. پرونده هایی که باز 
شد و نشان از فسادهای گسترده در آنها داشت و ارقام عجیبی که در قالب سپرده و سودهای 
پرداختی به آنها وجود داشت اما جای مشخصی نداشت. در سوی دیگر تجمع و اعتراض 
سپرده گذاران این موسسات و بحرانی شدن شرایط آنها در نهایت بانک مرکزی را بر آن داشت 
تا برای واگذاری تعهدات این موسسات به بانک های مجاز وارد شده و از کانال آنها با اختصاص 

خط اعتباری یعنی پول های بانک مرکزی اقدام کند.
ثامن الحجج، افضل توس، فرشتگان، البرز ایرانیان و آرمان از جمله این پنج موسسه بزرگی 
بودند که در حدود دو سال گذشته منحل شده و فعالیت آنها به پایان رسیده بود. آمارهای 

رسمی بانک مرکزی نشان می دهد که در نتیجه فعالیت این چند موسسه حدود ۲۵ هزار 
میلیارد تومان از حدود دو میلیون و ۲۸۰ هزار سپرده گذار جذب شده و در هنگام انحلال 
در صورت های مالی آنها وجود داشته است. اما موضوع اینجاست که با وجود جذب این ارقام 
هنگفت در نهایت برای پاسخگویی به سپرده گذاران آنها بانک مرکزی ۲۰ هزار میلیارد تومان 
هزینه کرده است. در ابن ماجرای پیچیده ابهامات زیادی مطرح می شود؛ از جمله اینکه رقم 
۲۵ هزار میلیارد تومان جذب شده در کجا هزینه شده است و چرا هیچ گاه به طور شفاف 
در مورد اینکه این مبلغ در چه بخشی سرمایه گذاری یا هزینه شده، پاسخی وجود نداشت؟ 
گرچه اعلام مقامات از این حکایت دارد که بخش زیادی از این مبلغ به خرید ملک یا سایر 
خریدهای لوکس اختصاص یافته و بخشی در قالب تسهیلات بوده است، اما باز هم جای خالی 

برای بخشی از این مبلغ وجود دارد.
در عین حال که قرار بر این بوده در ازای خط اعتباری که بانک مرکزی پرداخت می کند، 
ملک و دارایی به وثیقه گذاشته شود؛ اما آیا ریز خط اعتباری که بانک مرکزی به این موسسات 
پرداخت کرد، در قبال  دریافت ملک و وثیقه بوده است؟ این هم موضوعی است که هیچ گاه 

پاسخ آن مشخص نشد.
مورد دیگر در رابطه با سرنوشت مدیران و سهامداران این موسسه است. چرا به طور واضح 
اعلام نشده کسانی که مسئولیت این موسسات را در اختیار داشتند، چه کسانی بودند و اکنون 
سرنوشت آنها چه شده است و کجا هستند؟ چرا نباید اکنون عموم در جریان باشند کسانی 
که نتوانسته اند این موسسات را مدیریت کرده و از سوی دیگر مبالغ کلانی را دریافت کرده اند 
و موجب سرگردانی میلیون ها سپرده گذار شده اند، در چه وضعیتی قرار دارند و آیا پاسخگوی 

زیان های وارده هستند؟ در سوی دیگر گرچه بارها عنوان شده که مردم نباید در موسسات 
غیرمجاز سرمایه گذاری می کردند و اگر این کار را انجام داده اند، باید پای آن می ایستادند، ولی 
به هر حال تحت شرایطی که وجود داشته و با سودهای بالایی که خود عامل تشویقی برای 
حرکت به سمت این موسسات بوده است، مردم جذب آنها شده اند و هر آنقدر هم که قرار 
باشد آنها را مقصر بدانیم ولی در نهایت یک موضوع وجود دارد و آن هم اینکه گروهی پول 
خود را در اختیار گروه دیگری قرار داده اند و به طور طبیعی باید از آنها پس بگیرند؛ آن هم 
کسانی که در داخل کشور هستند و شاید به راحتی به روال زندگی خود را ادامه می دهند. پس 
باید دستگاه های مربوطه راهی برای پس گیری اموال مردم داشته باشند، اما گزارش روشنی 
دراین مورد اعلام نشده است. موضوع  دیگری که این روزها سوال برانگیز است، این است که 
با وجود اینکه هر سه قوه برای ساماندهی موسسات غیرمجاز وارد شده اند و هر یک منتقدانه 
سپرده گذاران و حتی بانک مرکزی را زیر سوال می برند که نباید اجازه رسیدن به شرایط فعلی 
را می داد، چرا در دهه ۱۳۸۰  که عنوان می شود این موسسات شکل گرفته اند، اجازه فعالیت 
پیدا کردند و چرا در آن هنگام دستگاهی برای ممانعت از فعالیت چنین موسساتی که غیرمجاز 

بودند؛ وارد نشده است و البته ابهاماتی دیگر.
در مجموع ماجرای موسسات غیرمجاز بسیار پیچیده تر از آن به نظر می رسد که هاله ای 
از آن مطرح می شود. پرونده های سنگین تخلفات مدیران و سهامداران آنها و همچنین 
پشت پرده هایی که درباره حمایت های انجام شده برای فعالیت پرقدرت این موسسات وجود 
داشت، مسائلی هستند که شاید هیچ گاه بانک مرکزی هم نتواند به وضوح در مورد آن 
توضیحاتی دهد و در این میان مشخص آن است که هزاران میلیارد تومان از اموال بانک 
مرکزی و به عبارتی اموال مردم برای پاسخگویی به کسانی که پول های آنها توسط گروه 
دیگری پایمال شده هزینه شد. پول های پرقدرتی که باید در انتظار آثار تورمی آن بر اقتصاد 
بود؛ هر چند که به اذعان مدیران بانک مرکزی جریان نوسان اخیر بازار ارز تا حدی تحت 
تاثیر همین پول هایی که به سپرده گذاران موسسات غیر مجاز در سال اخیر پرداخت شد، 

بوده است.

به بهانه عملکرد خسارت بار پنج موسسه مالی غیرمجاز

این ۲۵ هزار میلیارد تومان کجاست؟
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وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی : 

حقوق  زیر دو میلیون تومان 
پلکانی افزایش می یابد

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی معتقد است فقر شهری بدتر از فقر روستایی و 
زندگی در روستا است.او می گوید همسان سازی حقوق و دستمزدها پول کلان 
می خواهد ولی تلاش می کند که حقوق های زیر دو میلیون تومان به شکل پلکانی 

افزایش یابد و دستمزد کارگران از تورم پیشی بگیرد.
علی ربیعی با بیان اینکه نمی توان این واقعیت را کتمان کرد که وضع کارگران 
خوب نیست، گفت: سالها دریافتی کارگران از تورم پایین افتاده و قدرت خریدشان 
کاهش پیدا کرده است. غالب بازنشستگان تامین اجتماعی چیزی نمی گیرند و 
دریافتی چندانی ندارند و ما به اتفاق دکتر روحانی در این چهار سال برنامه هایی را 
دنبال کردیم چه در حوزه بازنشستگان تامین اجتماعی و کشوری و چه در زمینه 
حقوق کارگران و در سال اول ۲۵ درصد به دستمزد اضافه کردیم که عملا ۳۱ 
درصد بود، سال دوم ۱۷.۵ درصد دستمزد را افزایش دادیم که با درنظر گرفتن 
سایر جوانب ۲۱ درصد و طی این سالها تلاش شد تا این شیب اصلاح شود، ولی آیا 
می شود در یک بازه قدرت خرید را بالا برد و حداقل دریافتی یک میلیون و ۲۰۰ 

هزار تومان را دو میلیون تومان کرد؟
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: ناچارم هم با کارفرمایان مدارا کنم و 
هم آنها را قانع کنم که کارگران باید با نشاط تر سرکار بروند. اما من وزیر تولید هم 
هستم و باید حفظ بنگاههای موجود را هم در نظر داشته باشم تا با تعطیلی مواجه 
نشوند. ربیعی خاطرنشان کرد: شاید نتوانیم امسال همسان سازی را اجرا کنیم چون 
پول کلانی می خواهد ولی امسال برای بازنشسته ها پول گذاشته ایم و ۳۵۰۰ میلیارد 
تومان در نظر گرفته ایم و در مورد کارگران هم معتقدیم که باید مزدشان از تورم 
پیشی بگیرد و قدرت ضعیف شده آنها بازگردد، لذا تلاش می کنیم که حقوق های 

زیر دو میلیون تومان را به شکل پلکانی بالا ببریم.
وی درباره میزان فاصله درآمد مسئولان و اطلاع مردم از دریافتی آنها نیز، گفت: 
مردم حق دارند احساس کنند که بین آنها و مسئولان فاصله افتاده است. شخصا 
معتقدم کار خوبی است که حقوق و دریافتی مسئولان اعلام شود و مردم بدانند من 
که وزیر هستم حقوقم چقدر است. در همان زمانی که بحث اعلام دریافتی ها مطرح 
شد در سایت خودمان این کار را انجام دادیم و لیست دریافتی ها و حقوق ها را اعلام 

کردیم منتها باید به روز می کردیم و از این جهت نیاز به اصلاح داشت.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: با وجود بخشنامه ها و سخت گیری های 
انجام شده خوشبختانه اکنون در ساختارهای رسمی دولت پرداخت نامتعارف داریم 
ولی ممکن است در شرکتهای شبه دولتی دیده شود. ممکن است کسی هم پیدا 
شود که قیمتش بالا باشد ولی آدمهای دو سه میلیون تومانی هم هستند که ادعای 

۲۰ میلیون تومان حقوق را داشته باشند.
وی افزود: مردم حق دارند قضاوت کنند که یک وزیر زندگی آنچنانی داشته باشد 
ولی حقیقتا اینطور نیست. من خودم خریدهایم را می کنم و تمام فامیل هایم 
روستایی یا جنوب شهری هستند. عموم مردم هم من را می شناسند اما بازنشسته ها 
و قدیمی ترها و کارگران بیشتر مرا می شناسند و از سال ۱۳۵۵ تا به امروز با جامعه 
کارگری در ارتباط بوده ام. ربیعی با بیان اینکه در برخی کشورها افراد بدون رشوه 
دادن نمی توانند زندگی کنند، گفت: چند مساله است که به مبارزه با فساد آسیب 
می زند اول پررنگ کردن پدیده فساد و دوم برخورد سیاسی با آن است. مردم حق 
دارند در این زمینه ذهنیت بگیرند و بگویند اگر اختلاس در کشور حل شود مشکل 
فساد هم حل می شود. من منکر فرایندهای فساد نیستم ولی برخورد سیاسی با 

فساد به مبارزه با آن لطمه می زند.
وی گفت: فساد واقعیتی است که برنامه ساختارمند می خواهد و شفافیت، اصل 
مبارزه با فساد است و ما تلاش کردیم تا جایی که می توانیم تمام اصول را در این 

زمینه رعایت کنیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی که در برنامه پایش سخن می گفت، درعین حال 
از مردم خواست تا هرگونه تخلف و فساد در وزارت کار را گزارش دهند و گفت: 
افراد حقیقی و حقوقی در صورت مشاهده فساد یا تخلف در وزارت کار می توانند از 
طریق کانال تلگرامی sandogh_shafaf@ گزارش کنند و بدانند که به شکل جدی 

با فساد مقابله و برخورد می کنیم.

رییس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی ایران معتقد است: 
الگوی نرخ ارز برای صادرات، رشد آرام نرخ ارز  »بهترین 

است.« 
نرخ  حساسیت  و  اهمیت  به  توجه  با  اقتصادی  فعالان 
انتظاراتی درمورد  اقتصادی،  ارز به عنوان مهم ترین متغیر 
قیمت گذاری مناسب ارزی دارند. توصیه آنها این است که 
و  ارز کند  نرخ  افزایش  به  اقدام  تدریجی  به صورت  دولت 
اجازه دهد هر سال به میزان متوسط اختلاف تورم داخلی 
با تورم شرکای عمده تجاری به نرخ ارز اضافه شود تا قدرت 
رقابت پذیری صادرکننده ایرانی در مقابل رقبا حفظ شود. در 
گام دوم برای از بین رفتن و به حداقل رساندن رانت های 
حاصل از وجود نرخ های چندگانه برای ارز، دولت اقدام به 

تک نرخی کردن ارز کند. 
کمیسیون  رییس  موسی پور،  عدنان  خصوص،  این  در 
صادرات اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران در کافه خبر 
ارز  نرخ  »افزایش  می دهد:  توضیح  خبرگزاری خبرآنلاین 
به شکل آرام و قابل پِیش بینی به نفع صادرات است.« به 
اعتقاد وی، »این روش، فرصتی را به تولیدکنندگان داخلی 
ارز تطبیق دهند.« موسی پور  نرخ  با  را  می دهد که خود 
متذکر می شود: »این گونه دیگر کالاهای خارجی گران وارد 
نمی شود و قاچاق بسیار پرهزینه می شود. همچنین، مراودات 
بانکی بهتر می شود، یعنی تجار با آرامش بیشتری می توانند 
با یکدیگر ارتباط برقرار کنند.« آنچه در ادامه می خوانید، 
رییس  موسی،  عدنان  با  خبرآنلاین  گفت وگوی  مشروح 

کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی ایران است.
حدود 3748  از  گذشته  یک سال  در  دلار  نرخ   *
حدود  به  حاضر  حال  در  امسال،  ابتدای  در  تومان 
4466 تومان افزایش یافته است. البته در هفته های 
نیز  تا 5000 تومان  افزایش نرخ دلار  گذشته شاهد 
بودیم. به نظر شما، افزایش نرخ ارز به نفع صادرات 

تمام شد؟
اثر افزایش نرخ ارز را باید در بخش کلی اقتصاد در نظر 
بگیریم. همیشه یکی از مهم ترین مطالبات بخش خصوصی و 
صادرکنندگان این بوده که نرخ ارز واقعی شود و تا می شود، 

دخالت دولت در حوزه ارز کاهش یابد.
من اعتقاد دارم ارز واقعی شاید در مقطعی به معنای گران 
شدن آن باشد که البته آثار خود را دارد، ولی در بقیه موارد 
اگر به این معنا باشد که بازار ارز ثبات داشته باشد و دور از 
هیجانات باشد، مثبت است. آنچه که طی ۳، 4 ماه گذشته 
اتفاق افتاد، این گونه بود که نرخ ارز ۳۰ درصد رشد کرد و 
سپس دوباره نرخ ارز کاهش یافت. همین افزایش نرخ ارز و 

برگشت قیمت ها، به ضرر صادرات تمام می شود.
زمانی ارز به نفع صادرات است که رشد نرخی که اتفاق 
می افتد، تدریجی باشد. من شخصا اعتقاد دارم که این رشد 

نرخ ارز ظرف دو سال باید انجام می شد.
* یعنی دولت از ابتدا می توانست ماهانه نرخ را به 

نحوی بالا ببرد که به نرخ کنونی برسد.
اتفاقا همین پیشنهاد را کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی 
ایران طی یک بیانیه ای که از طرف صادرکنندگان تدوین 

کرده بودند، به دولت داد.
 * چه زمانی؟

4 ماه پیش. اگر اشتباه نکنم، آبان ماه امسال یک بیانیه 
ما  و  ایران منتشر کرد  بازرگانی  اتاق  کمیسیون صادرات 
پیشنهاد دادیم سالانه بین ۱۰ تا ۱۵ درصد نرخ دلار افزایش 
یابد تا به قیمت واقعی برسد. در این حالت، صادرکنندگان، 
تولیدکنندگان و همه فعالان اقتصادی، خود را با نرخ ارز 
تطبیق می دهند، چون رشد نرخ ارز با آرامی اتفاق می افتد و 
گام به گام و لاک پشتی حرکت می کند. هیچ گاه این رشدی 
که صورت گرفت و نرخ دلار از ۳۸۰۰ تومان به ۵۰۰۰ تومان 
افزایش یافت و دوباره کاهش یافت، به نفع صادرات نیست. 
نمونه بارز این موضوع این است که وقتی بلافاصله نرخ دلار 

افزایش یافت، هزینه حمل ونقل دریایی و حمل ونقل داخلی 
اضافه شد، ولی زمانی که نرخ دلار یک مقدار کاهش یافت، 
هزینه حمل ونقل دریایی همین طور ثابت ماند. یعنی هزینه ها 
کاهش پیدا نکرد. معنای این موضوع این است که هزینه 
صادرکنندگان اضافه شد و کالاهای داخلی در بازار جهانی 

غیررقابتی تر شد.
 ما باید واقعیت را قبول کنیم که دولت کمتر در بحث ارز 
دخالت کند و بگذارند ۱۰ تا ۱۵ درصد سالانه افزایش یابد. 
وقتی دلار رشد طبیعی داشته باشد، به طور قطع در یک 
نقطه رشد نیز متوقف می شود. این گونه فضای کسب وکار 
بهتر خواهد بود و اقتصاد قابل پِیش بینی می شود. از همه 
مهم تر، صادرکنندگان در بخش ارزی می توانند قراردادهای 
بلندمدت ببندند. زمانی که نرخ ارز ثابت نیست و دائما نوسان 
۲۰، ۲۵ درصد دارد، تجارت خیلی خطرناک می شود و همه 
به روزمرگی می افتند. در نهایت می شود فقط قراردادهای 
یک ماهه بست. به هیچ عنوان نمی شود قراردادهای بلندمدت 

یک ساله و دوساله منعقد کرد. 
* در عین این که افزایش نرخ ارز می تواند منجر به 
رشد ارزش صادرات شود، اما با توجه به این که بخشی 
از مواداولیه تولید، وارداتی است، افزایش نرخ ارز چه 

اثری روی این بخش خواهد گذاشت؟
افزایش نرخ ارز به شکل آرام و قابل پِیش بینی به نفع 
به  را  فرصتی  روش  این  قطع  طور  به  است.  صادرات 
تولیدکنندگان داخلی می دهد که با نرخ ارز خود را تطبیق 
دهند و دیگر کالاهای خارجی گران وارد نمی شود و قاچاق 
بهتر  بانکی  مراودات  همچنین،  می شود.  پرهزینه  بسیار 
می شود، یعنی تجار با آرامش بیشتری می توانند با یکدیگر 
ارتباط برقرار کنند. بر این اساس، من فکر می کنم بهترین 

الگوی نرخ ارز برای صادرات، رشد آرام نرخ ارز است.
* چرا همیشه در مقابل افزایش نرخ ارز واکنش و 

نگرانی وجود دارد؟
همیشه دولت های گذشته بنا به سیاست های مختلف، ارز 
را سرکوب کردند. به طور قطع نرخ ارز که گران شود، اولین 
گروهی که در مقطع کوتاه مدت زیان می بینند، کارمندان 
و کسانی هستند که حقوق ثابت دارند. این گروه ارتباطی 
با دنیای تجارت ندارند. با افزایش نرخ ارز، در مقطعی از 
زمان فشار به این گروه وارد می شود. دولت می خواهد به 
اسم حمایت از این گروه اتفاقی در بخش ارزی نیفتند، منتها 
می بینیم که نتیجه اش این می شود که نمی تواند نرخ ارز را 
کنترل کند و هر چند سال یک بار نرخ دلار رشد ناگهانی پیدا 

می کند و فنر نرخ ارز به یک باره باز می شود.
نگاه  ارز  به  باید  ما  بگویم،  دقیق تر  بخواهم  اگر  من 
بلندمدت تری داشته باشیم و مقطعی نگاه نکنیم. دولتی که 
جرات کند برنامه ای برای واقعی و تک نرخی شدن ارز تدوین 
کند، بیشترین خدمت را به اقتصاد کشور خواهد کرد. دولت 

باید جرات ورود به این بحث را داشته باشد.
تصمیمی که اخیرا دولت در بحث ارز گرفت، دقیقا به 
این معناست که به اهالی اقتصاد می گوید در بخش تولید 
سرمایه گذاری نکنید و پول های خود را در بانک ها بگذارید. 
این باعث می شود که بخش سرمایه گذاری در تولید و تجارت 
خارجی ضربه خورد و طی فرآیندی، آمار بیکاری بیشتر شود.
 * چشم اندازی که از بازار ارز برای سال آینده وجود 

دارد، چیست؟
من از شرایط مطلوب صحبت می کنم. می گویم دوست 
دارم که نرخ ارز در سال آینده قابل پِیش بینی باشد. یعنی 
بتوانیم پیش بینی و براساس آن برنامه ریزی کنیم. دولت 
آقای روحانی باید بالاخره این تصمیم سخت را بگیرد و این 
تصمیم را به دولت بعدی پاس ندهد. همه ما می دانیم نیاز 
کشور در مباحث ارزی چیست و می دانیم بیشترین دارنده 
ارز، دولت است. همچنین بازیگر اول و آخر بازار ارز، دولت 

است.

رییس کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی ایران:

 دولت جرات واقعی کردن نرخ ارز را داشته باشد

مدیرکل روابط عمومی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با اشاره به افزایش ۲۳ 
درصدی کشفیات کالاهای قاچاق، گفت: ستاد با قوت و طبق برنامه به ماموریت های 

خود ادامه می دهد. 
پس از انتصاب »حبیب اله حقیقی« رئیس ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
در یکی از دستگاه های دولتی و معرفی نشدن رئیس جدید برای این ستاد، برخی 
از افراد و رسانه ها سخن از تعطیلی این ستاد به میان آوردند و اعلام کردند که 

فعالیت های مبارزه با قاچاق کالا متوقف شده است.
در این میان، برخی دیگر به طرح گمانه زنی هایی از جمله انتقال ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز به عنوان یکی از زیرمجموعه های وزارت کشور پرداختند.

»رضا بهشتی زاده« اما امروز دوشنبه در این خصوص به خبرنگار اقتصادی ایرنا، 
گفت: چنین حرف و حدیث هایی مانع از اجرای ماموریت های ستاد در مبارزه با 

قاچاق کالا و ارز نیست و خللی در انگیزه دستگاه های متولی ایجاد نمی کند.
وی با اشاره به اینکه ستاد با قوت و طبق برنامه به ماموریت های خود ادامه می دهد، 
اضافه کرد: رئیس ستاد قاچاق کالا و ارز مسئولیت دیگری بر عهده گرفته است اما 

صِرف اینکه رئیس ستاد هنوز تعیین تکلیف نشده، دلیلی بر تعطیلی ستاد نیست.
وی تاکید کرد: نشانه متوقف نبودن فعالیت های ستاد، دستاوردهای اخیر این 
مجموعه است؛ اگر در مبارزه با قاچاق کالا و ارز کار نمی شود چرا کشفیات 
افزایش پیدا کرده است؟ چرا دستورالعمل های اجرایی طرح هایی مانند رجیستری، 
ساماندهی معابر کوله بری و کالاهای ملوانی و ... که سه الی چهار سال روی آنها کار 

شده، دقیقا در 6 ماه اخیر ابلاغ شده است؟

بهشتی زاده در مورد اقدامات ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز طی ۱۰ ماه نخست 
امسال گفت: در این مدت، بیش از ۳6 هزار و ۲۱6 میلیارد ریال کالای مظنون به 
قاچاق کشف شده است که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته – که ۲9 هزار و 

۳۸۲ میلیارد ریال بود – ۲۳.۳ درصد افزایش یافت.
وی تاکید کرد: این آمار هنوز تکمیل نشده است و با اضافه شدن کشفیات برخی 
از دستگاه های دیگر – که هنوز به این فهرست اضافه نشده - آمار کشفیات امسال 

بسیار بیشتر از این اعداد خواهد بود.
مدیر کل روابط عمومی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در مورد انتشار خبری مبنی 
بر احتمال انتقال ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز به عنوان یکی از دستگاه 
های زیر مجموعه وزارت کشور، گفت: وزارت کشور یکی از اعضای ستاد مرکزی 
است، با استناد به ماده سه قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز ستاد مرکزی مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز به منظور سیاستگذاری، برنامه ریزی، هماهنگی و نظارت در حوزه 
امور اجرائی، پیشگیری و مبارزه با قاچاق کالا و ارز با ۲4 عضو از قوای سه گانه و 

نیروهای نظامی و انتظامی تشکیل شده است.
بهشتی زاده افزود: وزارتخانه هایی همچون دادگستری، اطلاعات، امور اقتصادی 
و دارایی، کشور، امور خارجه، صنعت، معدن و تجارت، راه و شهرسازی، جهاد 
کشاورزی، نفت، بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از اعضای این ستاد به شمار 

می روند.
این مقام مسئول با اشاره به فرا قوه ای بودن ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز، اضافه کرد: علاوه بر وزارتخانه های ذکر شده، دو نفر از نمایندگان عضو 

کمیسیون های اقتصادی و قضائی و حقوقی مجلس، سازمان های تعزیرات حکومتی، 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی، صدا و سیما، بازرسی کل کشور، ستاد کل 
نیروهای مسلح، فرماندهی نیروی انتظامی، بانک مرکزی، گمرک، اتاق بازرگانی ایران 

و ... از اعضای این ستاد هستند.

مدیرکل روابط عمومی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز  اعلام کرد

افزایش ۲3 درصدی کشفیات کالاهای قاچاق 

وزیر بهداشت گفت : بیمه سلامت باید به نحوی عمل کند که هیچ کسری در پایان سال 9۷ نداشته باشد.
حسن قاضی زاده هاشمی در اجلاس مدیران بیمه سلامت ایران گفت: با توجه به ۷ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومانی که مجلس برای 

بدهی های بیمه سلامت اختصاص داده است، بیمه سلامت باید به نحوی عمل کند که هیچ کسری در پایان سال 9۷ نداشته باشد.
وی با بیان اینکه موانع قانون گریز اجازه تجمیع منابع در بیمه ها را نمی دهند، افزود: وقتی در کمتر از ۳ ماه، نرخ ارز ۳۰ درصد افزایش 
می یابد به شرکت های دارویی و تجهیزاتی که تامین کننده های مراکز درمانی هستند، آسیب وارد می شود. وزیر بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی با بیان اینکه یکی از ملاک های دولت های خوب و بد در دنیا، رفاه اجتماعی است گفت: در چهار دهه گذشته درباره رفاه اجتماعی 
خیلی صحبت کرده ایم، اما کمتر عمل کرده ایم. وی افزود: شهید رجایی بعد از پیروزی انقلاب اسلامی با طرح معروف خود اولین گام را در 
جهت رفاه اجتماعی برداشت و  ای کاش آن مسیر ادامه پیدا می کرد.  قاضی زاده هاشمی گفت: برغم ایجاد نهاد های انقلابی مانند حساب 
۱۰۰ امام، بنیاد شهید، کمیته امداد امام خمینی )ره( و دستگاه های حمایتی مانند بیمه ها و سازمان بهزیستی، اما هنوز مشکلاتی در حوزه 
رفاه اجتماعی در کشور وجود دارد.  وی با بیان اینکه ای کاش دولتی روی کار بیاید که همه وجه همت آن رفاه اجتماعی باشد، افزود: دیروز با 
کودکان شین آبادی دیدار داشتم و این کودکان به دلیل بی تدبیری آموزش و پرورش وقت، دچار سوختگی شدند، اما اگر قصه پرغصه آن ها 
برای دریافت ابتدایی ترین خدمات را می شنیدید، متوجه می شدید که در تامین رفاه اجتماعی، هنوز ناکارآمد هستیم. وزیر بهداشت گفت: 
همه موضوعات رفاه اجتماعی، در یک بیمه خوب خلاصه می شود که بتواند از مردم در زمان درماندگی و نیاز، حمایت کند. وی افزود: اگر 
رفاه اجتماعی به معنای واقعی وجود داشت، نباید شاهد بسیاری از مشکلات مانند آسیب های اجتماعی که باعث شرمندگی است، می بودیم 
و این آسیب ها، بخش غیرقابل قبول کارنامه 4۰ ساله کشور است. وزیر بهداشت گفت: بیمه سلامت ایران حتما باید تخصصی شود، ریسک 
پذیر باشد و از قالب صندوق بیرون بیاید و حتما لازم است که بخوانیم، بیاموزیم و از تجربیات موفق بشری استفاده کنیم. وی افزود: امیدواریم 
بیمه تامین اجتماعی و نیرو های مسلح در موضوع تخصصی کردن بیمه با بیمه سلامت همراهی کنند و از رسیدگی صرف به اسناد و کار های 
شکلی دست بردارند. وزیر بهداشت گفت: از دکتر لاریجانی و نمایندگان مردم در مجلس تشکر می کنم که بخش عمده ای از نگرانی های 
وزارت بهداشت در بودجه، قانون الحاق و برنامه ششم توسعه را برطرف کردند و اگر مجلس شورای اسلامی همچنان، مسیر پرسشگری 
و نظارت را دنبال کند، وضعیت کشور بهبود پیدا می کند. وی افزود: در ۵ سال گذشته که در وزارت بهداشت مسئولیت داشتم، شاهد 

توجه وافر دکتر لاریجانی به تامین سلامت مردم، مراقبت و تامین حقوق مردم در چارچوب قانون به ویژه اصل ۲9 قانون اساسی بوده ام.

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید دارد که ارائه گواهی اوراق با سود ۲۰ درصد هزینه جدید برای کشور 
ایجاد کرده است.

علی اکبر کریمی با اشاره به نگرانی بانک ها از گواهی اوراق با سود ۲۰ درصد، اظهار داشت: تصمیم بانک مرکزی برای ارائه گواهی 
اوراق با سود ۲۰ درصد تصمیم درستی نبود و باعث ایجاد هزینه جدید برای کشور شده است.

نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه تصمیم بانک مرکزی تمام تلاش دولت در سال های گذشته 
برای کاهش سود بانکی را از بین برد ، بیان داشت: در واقع برگشت به شرایط قبل بود و در شرایطی که گواهی اوراق ۲۰ درصد ارائه 
می شود، کسی برای سپرده گذاری با سود ۱۵ درصد در بانک ها اقدام نمی کند با این حساب عملا فرصت را برای کاهش سود بانکی 

از دست دادیم.
نماینده مردم اراک و کمیجان در مجلس دهم شورای اسلامی گفت: گواهی اوراق سپرده ۲۰ درصد باعث زیان به بانک ها می شود 
و این زیان را یا دولت باید جبران کند که بار مالی دارد یا این زیان را بانک ها به دوش بکشند که  به مشکلات مالی بانک ها می افزاید 

و شرایط سخت تری را پیش روی بانک ها فراهم می کند.
وی با بیان اینکه ارائه گواهی اوراق با سود ۲۰ درصد تصمیم خوبی نبوده است، ادامه داد: شاید این تصمیم آرامشی را در بازار ارز ایجاد 
کرده است اما مضرات میان مدت و بلند مدت آن بیشتر از فایده ای بود که در کوتاه مدت داشت و می توانستیم بازار ارز را از روش های 

دیگری بدون اینکه چنین هزینه ای به کشور و نظام بانکی تحمیل شود، مدیریت کنیم.
کریمی در ادامه گفت وگو با خبرگزاری خانه ملت، با بیان اینکه باید با روش هایی که آثار روانی افزایش قیمت ارز را کنترل کند، در این 
بازار عمل می شد، بیان داشت: البته دراین راستا اقداماتی چون برخورد با دلالان ارز، محدودیت فعالیت صرافی های و کنترل معامله 
ها صورت گرفت همچنین ممنوعیت دلار آمریکا در ثبت سفارس از دیگر اقدامات موثر بود که تقاضا برای دلار آمریکا را در بازار کاهش 

داد اما باید این تصمیمات زودتر اتخاذ می شد.
عضو هیات رئیسه کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: انتظار می رفت که بانک مرکزی برای مدیریت بازار ارز با 
توجه به تذکراتی که مسئولان و نمایندگان مجلس داده اند به موقع ورود می کرد اما چنین نشد و زمان ورود نیز تصمیمات نادرستی 

گرفته شد.

وزیر بهداشت :

کسری بیمه سلامت در سال ۹۷ توجیه ندارد 
نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی  مطرح کرد

یک بام و دوهوای بانک مرکزی در حوزه سود بانکی 



تیم فوتبال پرسپولیس در هفته سوم لیگ قهرمانان آسیا برابر الوصل امارات به 
پیروزی رسید تا در صدر جدول گروه سوم قرار بگیرد.

در روز اول از هفته سوم لیگ قهرمانان فوتبال آسیا، تیم پرسپولیس از ساعت 
۱۷:۱۵ روز دوشنبه در ورزشگاه آزادی میزبان الوصل امارات بود که این بازی در 

نهایت با نتیجه ۲ بر صفر به سود پرسپولیس به پایان رسید.
فرشاد احمدزاده )۳6( و علی علیپور )4۱ - پنالتی(  در این مسابقه که حدود 4۰ 

هزار تماشاگر برای تماشای آن به ورزشگاه آمده بودند، گلزنی کردند.
برتر  لیگ  در  استقلال  مقابل  هفته گذشته  پنجشنبه  روز  که  پرسپولیس 
شکست خورده بود، با ترکیبی متفاوت از دربی وارد مسابقه شد. با نظر برانکو 
ایوانکوویچ، علیرضا بیرانوند، جلال حسینی، شجاع خلیل زاده، صادق محرمی، 
محمد انصاری، حسین ماهینی )۷6 - گادوین منشا(، کمال کامیابی نیا، فرشاد 
احمدزاده )۷9 - احمد نوراللهی(، وحید امیری، علی علیپور و سیامک نعمتی 
)6۸ - محسن مسلمان( در ترکیب اصلی قرار گرفتند و محسن ربیع خواه و 

گادوین منشا جایی بین ۱۱ بازیکن اصلی نداشتند.
بازی در نیمه اول با دو گل به سود پرسپولیس تمام شد. تا پیش از گلزنی 
فرشاد احمدزاده، پرسپولیس صاحب یکی، دو موقعیت نصفه و نیمه شد که 
این موقعیتها راه به جایی نبرد. الوصل امارات هم در غیاب ۷ تا 9 بازیکن اصلی 
خود، تقریبا با تیم دوم پا به میدان گذاشته بود و در نیمه اول حرفی برای گفتن 

نداشت.
حملات پرسپولیس سرانجام در دقیقه ۳6 و روی توپ برگشتی از پرتاب یک 
اوت توسط احمدزاده به گل تبدیل شد. در دقیقه 4۱ هم علی علیپور توانست 
ضربه پنالتی پرسپولیس را که خودش به دست آورده بود، به گل تبدیل کند. 
علیپور بعد از گلزنی در اقدامی جالب توجه، شادی خود را با محسن ربیع خواه 

تقسیم کرد.
در نیمه دوم پرسپولیس هجومی تر از نیمه اول ظاهر شد و توپهای بیشتری را 
به دروازه الوصل رساند اما کم دقتی شاگردان برانکو باعث از دست رفتن چند 

موقعیت شد.
محسن مسلمان که چند هفته در پرسپولیس نیمکت نشین بوده است، در 
دقیقه 6۸ به جای سیامک نعمتی وارد زمین شد. در ادامه گادوین منشا و احمد 

نوراللهی هم به عنوان بازیکن تعویضی به زمین آمدند.
منشا بعد از حضورش در زمین در محوطه شش قدم الوصل صاحب موقعیت 
خوبی شد که توپش را با بی دقتی از دست داد. در سه دقیقه پایانی بازی، این 
تیم الوصل بود که حاکم توپ و میدان شد و روی دروازه پرسپولیس فشار آورد 
ولی واکنش های علیرضا بیرانوند مانع گل خوردن سرخپوشان شد. البته بیرانوند 
روی یکی از بازیکنان الوصل مرتکب خطای پنالتی شد ولی داور عراقی بازی، 

صحنه برخورد بیرانوند و بازیکن حریف را بیرون از محوطه اعلام کرد.
در دیگر بازی این گروه، تیم نسف قارشی ازبکستان با یک گل تیم السد قطر را 
شکست داد تا هر سه تیم السد، پرسپولیس و نسف 6 امتیازی شوند و معادلات 
این گروه پیچیده تر شود. به این ترتیب پرسپولیس با تفاضل گل بهتر نسبت به 

السد و نسف در رده اول جدول جای گرفت.
برانکو ایوانکوویچ:

نباید راحت فرصت از دست بدهیم
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با بیان اینکه تیمش در دیدار با الوصل امارات 
نسبت به بازی با استقلال متفاوت ظاهر شد، گفت: نباید در لیگ قهرمانان آسیا 

این همه فرصت از دست بدهیم.
برانکو ایوانکوویچ در پایان بازی تیم های فوتبال پرسپولیس و الوصل امارات 
گفت: از نتیجه ای که گرفتیم راضی و خوشحال هستم. این بازی برای ما و 
الوصل مهم بود. به بازیکنانم بابت برد تبریک می گویم و بازی درخشانی که 

انجام دادند. 
وی افزود: بعد از واگذار کردن بازی به استقلال، بازیکنان ما زود به شرایط 
خوبشان برگشتند و شخصیت بزرگشان را نشان دادند. در این مسابقه صبور 

بودیم و در پاسکاری ها دقت داشتیم.
سرمربی پرسپولیس یادآور شد: بازی متفاوتی نسبت به بازی با استقلال داشتیم. 
مقابل استقلال بازی واقعی خود را نشان ندادیم. این مسابقه ای بود که همیشه 
باید ارائه بدهیم. 9۰ دقیقه کنترل بازی را در اختیار داشتیم. دو گل زدیم و 
فرصتهای زیادی خلق کردیم. تنها انتقادی که می توانم بکنم این است که در 
لیگ قهرمانان نباید این همه فرصت را از دست داد. با خوشبینی فراوان به بازی 

برگشت با الوصل می رویم. آن بازی می تواند همه چیز را تعیین کند. 
برانکو در خصوص انتخاب فرشاد احمدزاده به عنوان بهترین بازیکن زمین، 

تصریح کرد: به فرشاد احمدزاده هم تبریک می گویم. گل این بازیکن خیلی مهم 
بود. همین گل راه را برای پیروزی ما باز کرد. 

سرمربی پرسپولیس درباره انتقاداتی که از این تیم بعد از باخت در دربی صورت 
گرفته بود، گفت: هواداران ما مثل همه هواداران فقط دنبال برد هستند ولی این 
ورزش است. تیمی وجود ندارد که فقط پیروز شود. می دانم هواداران عزیز ما در 
سه سال گذشته به صحنه شادی خیلی عادت کرده اند. همانطور که قبل و بعد 
از بازی با استقلال هم گفتم، نمی خواهم از رفتار و نحوه بازی بازیکنانم گلایه 
کنم. طبیعی است که لحظاتی هست که یک بازیکن ضعیف ظاهر می شود. 
بازیکنان ما در سه سال اخیر نتایج بسیار درخشانی کسب کرده اند و کسی حق 
ندارد ناراحت شود. آنهم فقط به خاطر یک بازی. من درک می کنم که شور و 
اشتیاق برای بازی با استقلال بالا است. قبل و بعد از بازی به بازیکنانم تبریک 

گفتم به خاطر تمام خدمات و زحماتشان.
برانکو درباره ترکیب تیمش برای مسابقه با الوصل و استفاده از سیستم 4-4-۲ 
لوزی گفت: کیفیت خوب ما این است که به راحتی می توانیم از یک سیستم 
به سیستم دیگر تغییر حالت بدهیم ولی تغییر روش ها بستگی به وضعیت 
و کیفیت بازیکنانمان دارد. با هر دو سیستم بازی ها را می بریم و با هر دو 
سیستم موقعیت گل ایجاد می کنیم. نوع بازیکنان ما نوع سیستم را تعیین می 
کند. خودتان دیدید دو گل زدیم و حداقل هفت، هشت موقعیت خوب گلزنی 
داشتیم. راحت می توانیم سیستم خود را عوض کنیم ولی باید بعضی نفرات تیم 
را به فرم ایده آل برسانیم مثل احمد نوراللهی که یکسال بازی فعال نداشته است. 

مایل هستیم بازیکنانمان بهتر شوند چون هنوز ۱۰ بازی تا آخر فصل داریم.
وی درباره غیبت هفت بازیکن اصلی الوصل و اینکه ممکن است با برگشت این 
بازیکنان در دیدار هفته آینده پرسپولیس کار دشواری داشته باشد، گفت: امروز 
هم بازی ساده ای نبود. بازی آسانی وجود ندارد. اینجا لیگ قهرمانان آسیا است. 
ما هم بعضی بازیکنانمان را نداشتیم. اینکه چند بازیکن الوصل نبودند مشکل ما 

نیست. بازی برگشت هم کارمان سخت خواهد بود؛ شکی در آن نیست.
سرمربی الوصل:

مقصری برای باخت مقابل پرسپولیس وجود ندارد
سرمربی تیم فوتبال الوصل امارات گفت: مقصری برای باخت مقابل پرسپولیس 

وجود ندارد.
رودولفو آروابارینا در نشست خبری بعد از بازی پرسپولیس و الوصل امارات 
گفت: می خواهم ابتدا به پرسپولیس تبریک بگویم. آنها توانستند سه امتیاز 
را بگیرند. در نیمه اول پرسپولیس بهتر بازی آغاز کرد. ما سعی کردیم بازی را 

کنترل کنیم تا پرسپولیس سوار بازی نشود.
وی افزود: بعد از گل اول، زیر ۵ دقیقه گل دوم را خوردیم. نتوانستیم بازی را 
کنترل کنیم. بعد از آن سخت است از لحاظ انگیزه بازیکنان را روی مسابقه 
متمرکز کرد. ما تمرینات خوبی را انجام داده بودیم. در این بازی هم بد نبودیم. 
چند بازیکن مصدوم داشتیم و در تیم ما امروز بازیکنان جوان بازی کردند. در 

مجموع به نظرم مقصری برای این باخت وجود ندارد.
سرمربی الوصل در خصوص اینکه چند بازیکن تیمش در این بازی غایب بودند؟ 
گفت: شش، هفت بازیکن ما مصدوم و در دوبی هستند و آنها را در این مسابقه 

نداشتیم. 
وی درباره اینکه چه برنامه خاصی برای گلزنی تیمش در این بازی داشته است؟ 
تصریح کرد: می دانستیم پرسپولیس در خانه خود به ما حمله می کند. می 
دانستیم پرسپولیس از کناره ها قوی حمله می کند. پرسپولیس بازیکنانی در 
خطوط عقب دارد که هنگام حمله، اضافه می شوند. کنترل بازی را در خیلی 
مواقع از دست دادیم و نتوانستیم آنطور که می خواهیم حمله کنیم. به تیمم 
تبریک می گویم. در تیم ما بازیکنان ۱۷، ۱۸ و ۱9 ساله ای هستند که خوب 

بازی کردند. 
سرمربی الوصل درباره بازی ندادن به بازیکن شماره ۱۰ این تیم، گفت: این 
بازیکن به خاطر مصدومیت بازی نکرد. فکر نمی کنم او به بازی هفته بعد هم 

برسد. 
آروابارینا در پاسخ به سئوالی مبنی بر حضور تماشاگران پرسپولیس در این 
مسابقه و تاثیر آنها در نتیجه، گفت: فکر نمی کنم تاثیر چشمگیری داشته 
باشند. هواداران برای فوتبال جذابیت می آورند ولی داخل زمین ۱۱ نفر مقابل 

۱۱ نفر بازی کردند.
فرشاد احمدزاده:

سه امتیاز بازی با الوصل بعد از باخت در دربی برایمان مهم بود
بهترین بازیکن دیدار پرسپولیس و الوصل امارات گفت: گرفتن سه امتیاز این 

مسابقه برایمان مهم بود.
فرشاد احمدزاده که در پایان بازی پرسپولیس و الوصل امارات در لیگ قهرمانان 
آسیا به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب شد، با حضور در نشست خبری این 
بازی گفت: خدا را شکر سه امتیاز را گرفتیم و دل هواداران را شاد کردیم. سه 

امتیاز این مسابقه برایمان مهم بود.
وی تاکید کرد: در آسیا تیم ضعیفی نداریم. سه امتیاز بعد از باخت دربی مهم 

بود و خودمان را در جدول بالا کشیدیم. 

ورزشی44

شفر:

 العین را می بریم
سرمربی تیم فوتبال استقلال تاکید کرد که تیمش برابر العین در امارات به پیروزی خواهد 

رسید.
تیم فوتبال استقلال در یکی از حساس ترین بازی های هفته سوم لیگ قهرمانان آسیا در 
امارات به مصاف العین خواهد رفت. وینفرد شفر در نشست خبری قبل از بازی تاکید کرد که 

تیمش به دنبال پیروزی است.
سرمربی آلمانی آبی پوشان گفت : امیدوارم العین به همراه استقلال از این گروه صعود کنند. 
احترام زیادی به العین می گذارم و این تیم را دوست دارم اما ما برنده خواهیم شد. بازی 

سختی پیش رو داریم. همه خواستار انتقام شکست سنگین فصل قبل هستند.
خیلی خوشحالم که به العین برگشتم. اینجا تیم و مردم خوبی دارد و من روزهای موفقی در 
اینجا داشتم. وقتی به سال ۲۰۰9 برگردیم، باید از شیخ حسن و محمد بن طلوع تشکر کنم. 
خوشحالم که این تیم و برادران عبدالرحمان پیشرفت کردند. خیلی صحبت ها در رسانه های 
ایران دیدم که قرارداد من در پایان فصل به صورت خودکار تمدید می شود اما این گونه 
نیست و این اتفاق رخ نداده است. العین تیم خوبی است و فوتبال را به خوبی بازی می کند. 
ما می دانیم برابر این تیم چه کنیم و می خواهیم تیم اول گروه باقی بمانیم. آماده سازی خوبی 
داشتیم و امیدوارم آنچه در تمرینات و جلسات آنالیز انجام می دهیم، به زمین بازی منتقل 

کنیم و با اعتماد به نفس وارد زمین خواهیم شد.
وی درباره وضعیت تیمش گفت: ما بازی العین را در داربی دیدیم و آنالیز کردیم. داربی 
این جا خیلی خوب است اما داربی ایران با حضور 9۰ هزار نفر، خیلی سخت تر بود و بزرگ تر. 
ما باید 9۰ دقیقه می جنگیدیم و پیروزی در آن دیدار به ما اعتماد به نفس داد و امیدوارم فردا 

با همان اعتماد به نفس در زمین مسابقه حاضر شویم.
وی درباره تغییرات العین بعد از دوران حضورش در این تیم گفت: عمر را از گذشته 
می شناسم و خوشحالم که عملکرد او خوب بود. او ۱۷ ساله بود که با برادرش به تیم ما آمد 
و راه خود را برای رسیدن به سطح اول آسیا به خوبی طی کرد. او بازیکنی است که همیشه 
به حرف مربیان گوش می کند و از نظر ذهنی شرایط خوبی دارد. در ملاقات اولی که با شیخ 
داشتم، به او گفتم بازیکنان محلی برای من مهم هستند و در هر بازی باید هشت بازیکن 
اماراتی داخل زمین باشد زیرا این برای فوتبال امارات مهم است و به همین دلیل بعدا شش 
بازیکن العین در تیم ملی فیکس شدند. ما در استقلال نیز این شرایط را داریم و خیلی خوب 
با بازیکنان کار می کنیم. سرور اینجا است و به خوبی می داند من چه می گویم. من همیشه از 
پیشرفت بازیکنان جوان خوشحال می شوم و در استقلال هم موفقیت ما به خاطر کار و روحیه 

تیمی و تمرین سخت و حرفه ای و با تمرکز است.
سرمربی استقلال درباره تاثیر مصاف قبلی دو تیم بر این بازی اظهار کرد: طبیعی است 
که مردم راجع به این نتیجه صحبت کنند اما ما تیم جدید و با ذهنیت جدیدی هستیم. 
فردا برای برد به زمین می رویم. همان گونه که سرور گفت برای این دیدار نگرانی نداریم زیرا 
تیم خوب و آماده  ای داریم و اگر همه با ۱۰۰ درصد توان تلاش کنند، شانس بالایی برای 

کسب برد داریم.

قلعه نویی:

 فشردگی بازی های لیگ کار ما را در آسیا 
سخت کرده است

سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن، گفت: سخت ترین بازی ما این مسابقه است، جدول شرایط 
پیچیده ای دارد. اگر سه شنبه  ۳ امتیاز را از الوحده بگیریم در جدول باقی می مانیم.

امیر قلعه نویی در نشست خبری، گفت: سخت ترین بازی ما این مسابقه است. جدول شرایط 
پیچیده ای دارد. اگر فردا ۳ امتیاز را از الوحده بگیریم در جدول باقی می مانیم.

وی افزود:  این بازی برایمان کلید طلایی است، الوحده تیم خوب و با برنامه ای است. 
امیدوارم فردا بتوانیم ۳ امتیاز را بگیریم. قلعه نویی در ادامه گفت: فشردگی بازی های لیگ 
باعث شده که ما کار سختی در بازی ها ی آسیایی داشته باشیم، دلیل آن هم امکانات است 
برای مثال برای رفتن به شهر جم سه پرواز داشتیم، ۲۰۰ کیلومتر با اتوبوس حرکت کردیم و 
این باعث شد که تیم های شهرستانی مثل ذوب آ هن و تراکتورسازی مسافت طولانی را طی 
کنند و این کار را برای ما سخت کرده است چرا که بازیکنان تحت فشار قرار می گیرند اما در 
کل از مسئولین تیم ذوب   آهن تشکر می کنم که تمام امکانات را برای ما فراهم کردند تا ما 

بتوانیم نتیجه خوبی را کسب کنیم. 
سرمربی ذوب آهن در ادامه درخصوص تیم الوحده امارات اظهار داشت: الوحده تیم بسیار 
خوب و قدیمی امارات است که معمولا بازیکنان خوبی در اختیار دارد همیشه از بازیکنان 
خارجی با کیفیت استفاده کرده تا بتوانند نتایج خوبی کسب کنند، اما ما با برنامه ریزی مقابل 
این تیم به میدان می رویم، نقاط ضعف و قدرت الوحده را می دانیم و نسبت به نقاظ ضعف این 
تیم تمرین کردیم و آگاهی کامل از نقاط قوت الوحده داریم می دانیم در کدام نقاط با قدرت 
کار می کنند. کاری به نتایج گذشته الوحده نداریم، برایمان مهم نیست در لیگ قهرمانان آسیا 
چه نتایجی گرفتند می دانیم تیم قدرتمندی هستند و اگر اجازه بدهیم حمله کنند و موقعیت 
ایجاد کنند می توانند به ذوب  آهن ضربه بزنند. وی در ادامه صحبت های خود عنوان کرد: 
الوحده در ۵۰ متر جلویی بسیار خطرناک است در دو سه روزی که وقت داشتیم سعی کردیم 
تمرینات خوبی انجام دهیم. باید ارتباط بین هافبک و مهاجم الوحده را قطع کنیم. اگر این 
پل ارتباطی را قطع کنیم به هدفمان می رسیم ما در این مدت فقط یک جلسه کار تاکتیکی 
کردیم. به دلیل رفت و برگشت به شهر جم فرصت زیادی نداشیم.  قلعه نویی در ادامه تصریح 
کرد: پیشنهاد می کنم در بازی هایی که در غرب آسیا برگزار می شود از داوران شرقی استفاده 
کنند. فردا داور اردنی است و آنها عرب زبان هستند و بازیکنان حریف می توانند ارتباط 
کلامی داشته باشند. اگر چنین برنامه ریزی هایی صورت بگیرد این اتفاق می تواند به حریفان 
کمک کند.  قلعه نویی: در ادامه گفت: دراین  بازی محروم و مصدوم نداریم.  وی در ادامه 
درخصوص حضور داور اردنی نیز گفت: من یک پیشنهاد دادم و گفتم چرا از داوران شرق آسیا 
استفاده نکنیم، اگر مسافت دور است چطور از فغانی به عنوان یک داور ایرانی در بازی های 
تیم های شرقی آسیایی استفاده می کنند اگر بخواهیم در آسیا پیشرفت کنیم باید در همه 
مسائل پیشرفت کنیم مخصوصا در بحث داوری من نمی گویم داور اردنی بد است اتفاقات 
داوران خوبی هستند اما بهتر بود که از داوران شرق آسیایی هم استفاده شود در این بازی 
حساس.  امیر قلعه نویی در پایان اظهار داشت: فوتبال یک زبان است، زبان مشترک دارد آن 
هم زیبایی های بازی است. ذوب آهن فردا نماینده فوتبال ایران است امیدوارم هواداران برای 
حمایت از تیم ذوب آهن به ورزشگاه بیایند و ما را حمایت کنند و امیدوارم با پیروزی مقابل 

الوحده دل هواداران را شاد کنیم. 

پرویز مظلومی:

بازی با العین سخت است
 سرمربی پیشین استقلال گفت: بازیکنان تیم باید نتیجه بازی با پرسپولیس را فراموش 

کنند چرا که بازی سختی با العین در پیش است. 
پرویز مظلومی با اشاره به پیروزی یک بر صفر استقلال برابر پرسپولیس گفت: بازی را می 
توان به دو بخش تقسیم کرد. نیمه اول استقلال به مراتب بهتر بود، کاملًا بر بازی مسلط شد 
و می توانست در همان نیمه دوبار دروازه پرسپولیس را باز کند که متأسفانه شجاعیان در 
زدن ضربه آخر دقت لازم را نداشت. وی تأکید کرد: نیمه دوم با توجه به آنکه پرسپولیس نمی 
خواست شکست را پذیرا شود، انتظار می رفت یک بازی هجومی در دستور کار این تیم باشد. 
اما عملًا شاهد چنین اتفاقی نبودیم و دیدیم این استقلال بود که می توانست در ثانیه های 
پایانی به گل دست پیدا کند. سرمربی پیشین استقلال تصریح کرد: در مجموع اگر بخواهیم 
راجع به بازی صحبت کنیم، این دیدار چندان چنگی به دل نزد هر دو تیم با احتیاط مقابل 
یکدیگر قرار گرفتند اما استقلال تا حدی بهتر از پرسپولیس بود و شایستگی پیروزی در این 
دیدار را داشت. مظلومی در خصوص عملکرد خط هافبک استقلال اظهار داشت: این روزها 
خط هافبک استقلال از آمادگی بالایی برخوردار است و نفراتی چون ابراهیمی و جباروف 
در میانه زمین میدان داری می کنند. این دو بازیکن در دیدار برابر پرسپولیس کاملًا نبض 
میدان را در اختیار داشتند و نقش موثری در پیروزی استقلال برابر حریف داشتند.  سرمربی 
پیشین استقلال در خصوص دیدار روز سه شنبه آبی پوشان برابر العین امارات تصریح کرد: 
بازی سختی پیش روی استقلال است. خوشحالم که آبی پوشان زودتر به امارات رفتند تا با 
تمرین در آنجا شرایط آب و هوایی آنجا هم تطبیق پیدا کنند. العین شرایط خوبی در لیگ 
امارات دارد اما با توجه به آمادگی بالای استقلال امیدوارم این تیم بتواند نتیجه خوبی را به 
دست آورده و نتیجه تلخ شکست برابر العین را جبران کنند. مظلومی در پایان خاطرنشان 
کرد: امیدوارم بازیکنان استقلال برد مقابل پرسپولیس را فراموش کنند، دچار غرور نشوند و 
تمرکزشان را برای این دیدار حساس گذاشته تا بتوانند با کسب سه امتیاز تقریباً صعود خود 

را برای دور بعد مسجل کنند.

تابش:

دیگر اجازه نمی دهم خارجی های
 بی کیفیت به سپاهان بیایند

 سرپرست باشگاه سپاهان اصفهان گفت: شرایط فعلی سپاهان خوب است و نیازی به 
گرفتن بازیکن دسته چندمی نداریم. 

مسعود تابش در خصوص شرایط سپاهان اصفهان گفت: خوشبختانه وضعیت تیم بسیار 
ایده آل است و امیدوار هستیم تا در بازی های باقیمانده هم بتوانیم امتیازات خوبی را کسب 
کنیم و جایگاه خود را در جدول بهبود ببخشیم. سرپرست باشگاه سپاهان اصفهان درباره 
برنامه این باشگاه در فصل آینده اظهار داشت: جایگاه سپاهان فقط و فقط قهرمانی است. هیچ 
کس از شرایطی که امسال برای تیم رقم خورد راضی نبود. تصمیم داریم بار دیگر، تیم را 
طوری هدایت کنیم که به جایگاه اصلی خود به عنوان پرافتخارترین تیم رقابت های لیگ برتر 
برسد. وی در ادامه راجع به روند این باشگاه برای جذب بازیکن گفت: آنچه نسبت به فصل 
آینده برای گرفتن بازیکن اطمینان دارم این است که اجازه نمی دهم بازیکنان بی کیفیت 
خارجی به مجموعه سپاهان اضافه شود. در حال حاضر هم بازیکنان بسیار خوب و با کیفیتی 
داریم که خواهیم توانست با همین جوانان، آینده سپاهان را درخشان کنیم. با وجود چنین 

مهره هایی نیازی نیست بازیکن خارجی دسته چندمی بگیریم.
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پالس های منفی پیرمردآلمانی به استقلال

بهانه جویی یا گرفتن امتیاز؟
 در حالی که مدیران باشگاه استقلال با قطعیت از تمدید 
آینده خبر  برای فصل  او  قرارداد »وینفرد شفر« و حفظ 
می دهند، این مربی آلمانی مسائل دیگری را پیش کشیده 

است. 
وینفرد شفر با اما و اگرهایی از هفته نهم جانشین علیرضا 
و  موافقان  ابتدا  همان  از  و  شد  استقلال  در  منصوریان 
مخالفانی در بین هواداران، پیشکسوتان و منتقدان این تیم 
داشت. هرچه از حضور شفر در استقلال می گذشت روند 
نتیجه گیری او بهتر شد و به همین ترتیب جایگاه این مربی 

کهنه کار هم در تیم استقلال محکم و محکم تر شد.
اوج نتیجه گیری شفر با استقلال به هفته های اخیر باز 
می گردد. جایی که آبی پوشان مسلسل وار سه بازی بزرگ را 
بردند. الهلال در آسیا و پس از آن فولاد خوزستان در لیگ 
برتر و البته در آخرین بازی آنها و بزرگترین دستاوردشان 
یعنی پیروزی در دربی. غلبه بر پرسپولیس، شفر را به اوج 
محبوبیت رساند تا حالا خیلی جدی تر از گذشته استقلالی ها 

به تمدید قرارداد با شفر برای فصل آتی فکر کنند.
مجموعه مدیریت در باشگاه استقلال پیش از این هم نشان 
داده به شدت تحت تاثیر هواداران به خصوص در فضای 
مجازی هستند. تصمیم سازان در این مجموعه حتی نقل 
و انتقالات شان را بیشتر از آن که با نظر سرمربی پیش برده 
باشند با نظر هواداران که از طریق فضای مجازی به آنها القا 
می شد پیش می بردند و حالا هم فضا را به سود شفر می 

بینند، در صدد تمدید قرارداد با او بر آمده اند.
بعد از دربی کمتر مدیری در استقلال بود که بخشی از 
مو«  با »ژرمن سپید  قرارداد  تمدید  به  را  مصاحبه هایش 
اختصاص نداده باشد. بهرحال هواداران هم این نوع گفتمان 

را دوست دارند و در این مقطع هر شخصی بیشتر برای 
تمدید قرارداد شفر چکش بزند می تواند بیشتر نزد هواداران 

محبوبیت به دست آورد.
اما واکنش شفر در این روزها به تمدید قراردادش شاید 
خیلی امیدوار کننده نبوده باشد. شفر با تیزهوشی از هرگونه 
پاسخ صریحی به سئوالاتی که در مورد ادامه همکاری او با 
آبی پوشان است خودداری می کند. وی حتی در نشست 

خبری پیشنهاد الهلال را رد نمی کند. او دیروز هم صراحتا 
اعلام کرد قطعی شدن ماندنش در استقلال به مسئولان 
این باشگاه بستگی دارد. سرمربی استقلال حتی مدعی شد 
لیست نقل و انتقالاتی اش برای فصل بعد را در جیب دارد 
اما تا قبل از قطعی نبودن ماندنش در استقلال، این لیست 
را در اختیار باشگاه نخواهد گذاشت. شفر نشان داده مربی 
سازگار با باشگاه است و عادت به بدخلقی و غر زدن ندارد. او 

مشکلاتش را مسالمت آمیز با باشگاه حل می کند. عصبانیت 
شفر را هنوز هیچکس ندیده و به رغم مشکلاتی که در 
فوتبال ایران نهادینه شده و باشگاه استقلال هم عاری از آن 
نیست، هرگز علیه باشگاه و مدیرانش جبهه گیری نکرده. 
او همیشه همسو و همگام با باشگاه و مدیران بالادستی اش 
بوده و این ها همه از ویژگی های مثبت این مربی با تجربه 
آلمانی است. همین ویژگی های اخلاقی در کنار نتیجه گیری 
استقلال در مدت زمان حضور او بوده که باعث شده مدیران 
باشگاه استقلال میل و رغبت زیادی به تمدید قرارداد با او 
داشته باشند. اما شفر با همه خصوصیات مثبت اخلاقی اش 
این روزها پالس های منفی را از خود ساطع می کند. شفر 
بدخلقی و نارضایتی نمی کند اما وقتی از وضعیت و شرایط 
آکادمی گلایه می کند، وقتی از اینترنت می نالد، وقتی حتی از 
خودرویی که وظیفه ترانسفر او در سطح شهر را بر عهده دارد 
ابراز نارضایتی می کند، یعنی یا هنوز برای تمدید با استقلال 
مصمم نشده و یا با بهانه جویی درصدد است قبل از تمدید 

قرارداد امتیازاتی از باشگاه بگیرد.
بهرحال شفر نتایج خوبی در استقلال گرفته و به همین 
میزان که سطح توقع را از تیم بالا برده، سطح توقع خودش 
هم از باشگاه بالا می رود. این بالا رفتن سطح توقع هم در 

مسائل مالی است و هم در مسائل سخت افزاری.
با پالس هایی که این روزها از سمت شفر ساطع می شود، 
می توان حدس زد که تمدید قرارداد با شفر در صورتی که 
روند نتیجه گیری این تیم به همین شکل ادامه داشته باشد 
خیلی هم ساده و کم دردسر نیست. حداقل این که مدیران 
تمدید  برای  زیادی  انرژِی  باید  استقلال  باشگاه  مجموعه 
قرارداد با این ژرمن کهنه کار صرف کنند و شاید مجبور 

شوند امتیازات ویژه ای هم بدهند. 

هفته سوم لیگ قهرمانان آسیا؛

شاگردان برانکو در صدر جدول

 وزیر ورزش از پرداخت بیش از 4۰۰ میلیارد تومان از بدهی های وزارت ورزش خبر داد و گفت: پرداخت بدهی های پرسپولیس 
و استقلال افتخار آمیز بود. 

مسعود سلطانی فر در دومین روز گردهمایی مدیران کل  ورزش و جوانان استان ها در خصوص ساماندهی دو باشگاه استقلال و 
پرسپولیس اظهارداشت : در خصوص موضوعات هیات مدیره،  مسائل مالی، منابع مورد نیاز، کادر فنی و ... این دو باشگاه، حجم 
کار سنگینی وجود دارد که وزارت ورزش و جوانان با  همراهی بخش های مربوطه توانست این موضوعات را ساماندهی کند و این 
دو باشگاه را در مسیر درست قرار دهد.   کار افتخار آمیزی در خصوص بدهی ها و ساماندهی مالی و تامین منابع دو باشگاه در این 

دوره انجام شد تا الان بتوانند کار  خود را به خوبی پیش ببرند و از نتایج آن ها تیم ملی ما هم بهره مند شود. 
وزیر ورزش و جوانان در بخش دیگری از صحبت هایش به رویکرد جوانگرایی در وزارت ورزش و جوانان و زیر مجموعه ها  تاکید 
کرد و افزود: این رویکرد جوانگرایی که چندی پیش آغاز کرده ایم را با قدرت در سال 9۷ ادامه خواهیم داد. باید نسل جدید 
 مدیران در ستاد، استان ها و فدراسیون ها وارد شوند و فرایند انتقال قدرت و تجربه از مدیران مسن به مدیران جوان با کمک 

هر  دو طرف با جدیت بیشتر اتفاق بیفتد. 
دکتر سلطانی فر در حوزه حقوقی نیز مطالب مهمی بیان کرد. وی از پرداخت بیش از 4۰۰ میلیارد تومان از بدهی های وزارت 
 ورزش و جوانان به نهاد ها و اشخاص حقیقی و حقوقی خبر داد و گفت: بر اثر سهل انگاری ها و پیگیری نکردن های سالهای 
 گذشته و بر اثر دعاوی ۱۵، ۲۰ سال گذشته و حتی در یک مورد از سال ۵9، پرونده هایی علیه وزارت ورزش و جوانان تشکیل 
 شده بود که هر روز ما را با تهدید جدی مواجه می کرد که توانستیم با استفاده از ظرفیت های قانونی این پرونده ها را برای 

 همیشه حل کنیم تا خیال ورزش کشور از بابت این پرونده ها راحت شود. 
 وزیر ورزش و جوانان به تشکیل ستاد بازی های المپیک، پارالمپیک، آسیایی و پارآسیایی از چندین ماه قبل اشاره کرد و افزود: با 
 تشکیل این ستاد، هر هفته وضعیت رشته های ورزشی کشور را بررسی می کنیم و با کمک اعضای ستاد سعی داریم تا بهترین 

 تصمیم را برای حضوری موفق در این بازی ها بگیریم.  دکتر سلطانی فر همچنین به موضوع حق پخش تلویزیونی مسابقات 
ورزشی اشاره کرد و گفت: در این خصوص الزام قانونی  داریم و بر اساس حکم قانون برنامه ششم توسعه باید هرچه زودتر برای 
حل آن تصمیم جدی گرفته شود. با مدیران سازمان صدا و  سیما، فدراسیون فوتبال و نمایندگان مجلس جلسات متعددی 
داشتیم تا به یک فرمول برد برد در این خصوص برسیم که ان شاء الله  با یک همگرایی به این فرمول برسیم تا هم ورزش و هم 
صدا و سیما از این ظرفیت منتفع شوند و این گره مهم که از رشد و  توسعه ورزش کشور جلوگیری می کند هر چه زودتر باز شود.  
دکتر سلطانی فر به ساماندهی امور فدراسیون های ورزشی اشاره کرد و افزود: خیلی از امور فدراسیون ها مانند بخش های مالی، 
 اعزام ها، سفرها و ... را ساماندهی کردیم و نظارت ها گسترده تر شده ولی باز هم نیاز داریم در این زمینه تلاش ها بیشتر شود. 

وی همچنین به تشکیل ستاد دهه فجر چهلم اشاره کرد و افزود: اولین دستگاه اجرایی بودیم که این ستاد را راه اندازی کردیم 
و از  همین الان برنامه ریزی هایی انجام می دهیم تا در این سال 4۰ پروژه بزرگ ورزشی در کشور را به بهره برداری برسانیم 

 همچنین برنامه هایی برای توسعه ورزش قهرمانی، ورزش همگانی و توسعه فضا ها و زیرساخت های ورزشی خواهیم داشت. 
وزیر ورزش و جوانان با اشاره به توفیقات جمهوری اسلامی ایران در حوزه های مختلف ورزشی، گفت: بارها این را گفته ام که 
 کارنامه جمهوری اسلامی در حوزه ورزشبسیار روشن و قابل دفاع است، از ۱۸ مدال طلای ایران در المپیک ۱4 مدال بعد از 

انقلاب  اسلامی بوده و توسعه فضاهای ورزشی به طور میانگین 6 برابر افزایش داشته است. 
 دکتر سلطانی فر همچنین بر جدی گرفتن اقتصاد ورزش از سوی مدیران کل استانی تاکید کرد و افزود: مدیران کل باید به غیر 
از  بخش خیرین ورزش یار که داوطلبانه کمک می کنند، از ظرفیت های دیگر قانونی در استان جهت ترغیب بخش خصوص 
برای  ورود به ورزش استفاده و این بخش را فعال تر کند.  وزیر ورزش و جوانان در پایان گفت: اصل پیگیری، نظارت، تعامل و 
تحرک بیشتر مد نظر ماست که بر آن تاکید داریم و انتظار  ما این است که مدیران کل استانی، اشراف، دقت نظر و حساسیت 

روی همه مسائل مربوط به حوزه کاری خود داشته باشند.

پرداخت 4۰۰ میلیون بدهی وزارت ورزش؛

سلطانی فر: پرداخت بدهی های پرسپولیس و استقلال افتخار آمیز بود
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هوای سرد چه فوایدی دارد؟

10 معجزه فصل سرما برای سلامتی
زمستان، اغلب برای ما تداعی کننده بیماری، سرمای شدید و گیر افتادن در برف و ... 
است. اما شکی نیست که این فصل می تواند بر سلامتی ما اثر مثبتی بگذارد و به تقویت 

بدن کمک کند. 
دمای سرد، عملکرد مغز را بهبود می بخشد

دماهای سردتر به افراد کمک می کند تا بهتر و واضح تر بیندیشد. تحقیقات نشان می 
دهد که افراد وقتی که درجه حرارت اتاق را در یک حالت خنک تر از یک محیط نسبتا 
گرم تنظیم می کنند، کارها را بهتر انجام می دهند. علاوه بر این، تحقیقات دیگر نشان 
می دهد که مردم در زمستان نسبت به تابستان،مشکلات شناختی کمتری دارند، چرا که 
تابستان از گلوکز بیشتری برای پروسه های ذهنی استفاده می کنند. بنابراین، خروج از خانه 
در زمستان می تواند به شما در اندیشیدن بهتر به مشکلات تان کمک قابل توجهی کند.

آب و هوای سرد ممکن است به سوختن کالری کمک کند
وقتی  هوا سرد است، بدن شما برای تغییر دمای اصلی خود سخت تر کار می کند. بدن 
ما از میزان قابل توجهی از انرژی برای گرم کردن مان استفاده می کند و هوایی را که نفس 

می کشیم، زمانی که در سرما قرار داریم، مرطوب می سازد.
هوای سرد، چربی قهوه ای بدن را افزایش می دهد

اکثر چربی ها در انسان به رنگ سفید ظاهر می شوند، در حالی که چربی قهوه ای سلول 
های چربی بسته بندی شده با میتوکندری است که انرژی را احیا کرده و گرما را در بدن 
تولید می کنند. در گذشته، تصور می شد که تنها نوزادان دارای چربی قهوه ای هستند، اما 
یک مطالعه نشان داد که بزرگسالان نیز چربی قهوه ای دارند و افرادی که دارای شاخص 
توده بدنی پایین )BMI ( هستند دارای محتوای بالاتری از چربی قهوه ای می باشند. 
تحقیقات نشان داده است که وقتی افراد در معرض دمای خنک قرار می گیرند، میزان 

چربی قهوه ای و متابولیسم آنها افزایش پیدا می کند.
اگر در فضای باز دچار  آلرژی می شوید، خبر خوب این است که در هوای سرد و برفی 
به طور واقعی گرده وجود ندارد اما اگر شما در محیط های داخلی دچار آلرژی می شوید، 
باید بگوییم که آلرژی به کپک ها و گرد و غبار می تواند در زمستان بدتر شود، به خصوص 

اگر زمان بیشتری را صرف ماندن در خانه می کنید.
زمستان می تواند التهاب را کاهش دهد

شما می دانید که چگونه کمپرس های یخ به کاهش تورم و درد پس از آسیب کمک 
می کنند؟ خوب، ممکن است متوجه باشید که مفاصل شما در زمستان کمتر دچار تورم 
و برآمدگی می شوند، زیرا هوای سرد مانند کمپرس یخ طبیعی برای کاهش التهاب عمل 

می کند.
این فصل، می تواند خطر بیماری را کاهش دهد

مطمئنا احتمال ابتلا به سرماخوردگی در زمستان بیشتر است، اما روشن است که در برابر 
چندین بیماری و ویروس که در شرایط گرم تر شایع هستند، به عنوان یک محافظ برایمان 
عمل می کند. اینکه پشه های مزاحم در زمستان به خواب می روند به کاهش بیماری های 
انتقالی توسط پشه منتهی می شود، از جمله زیکا، ویروس نایل غربی، تب دانگ و مالاریا.

بهتر به خواب می روید
هنگامی که شما در حال تلاش برای به خواب رفتن هستید، دمای طبیعی بدن شما به 
طور طبیعی کاهش می یابد. این روند می تواند تا دو ساعت در گرمای تابستان طول بکشد 

اما در زمستان بسیار سریع تر است. 
این سرما می تواند به شما در مبارزه با عفونت کمک کند

بله، در زمستان ممکن است سرماخوردگی بیشتری داشته باشید )البته آنقدرها هم زیاد 
نیست(، اما در واقع بدن شما بهتر به آماده کردن سیستم ایمنی پرداخته که به طور موثر 
به مبارزه با عفونت کمک می کند.مطالعات نشان داده اند که سیستم ایمنی بدن می تواند 
در هنگام سرد شدن فعال شود، و این باعث افزایش توانایی فرد برای مبارزه با عفونت ها 

می گردد.
سردی زمستان به جوان سازی پوست کمک می کند

درجه حرارت نسبتا سرد می تواند برای سلامت پوست مفید باشد، زیرا رگ های خونی 
در پوست را محدود می کند.این باعث می شود که پوست کمتر به قرمزی و تورم مبتلا 
شود و این به عنوان یک نتیجه از کاهش جریان خون است. به علاوه بدن شما تمایل به 
تولید روغن و چربی کمتری از غدد چربی در زمستان دارد ، بنابراین پوست تان کمتر 

دچار مشکل می شود.
آب و هوای سرد می تواند برای قلب تان مفید باشد

آب و هوای سرد واقعا می تواند به عملکرد بهتر قلب تان بیانجامد، وقتی که  برای 
تمرینات زمستانی خود در خارج از منزل به سر می برید.آب و هوای سرد می تواند یک 
فعالیت جالب و چالش برانگیز را انجام دهد و قلب باید خون اکسیژن خورده بیشتری را 
پمپ کند تا نه تنها فعالیت را جبران کند بلکه از اینکه بدن به اندازه کافی برای حفظ 
تعادل و جلوگیری از خطرات افت دما گرم شده است، مطمئن شود.علاوه بر این، "ورزش 
در زمستان باعث تقویت عضلات قلب می شود".با این حال اگر بیماری قلبی دارید، هنگام 

ورزش در خارج از منزل در آب و هوای سرد، باید احتیاط کنید.

پروتئینی از جنس دانه هندوانه! 
زمانی که موضوع منابع گیاهی برای پروتئین مطرح می شود، انتخاب های بسیاری روی 
میز قرار می گیرند. از نخود تا برنج قهوه ای و پودرهای پروتئین گیاهی همگی گزینه هایی 

خوب برای دسترسی به این ماده مغذی محسوب می شوند.
اما بسیاری از منابع پروتئین گیاهی از بافتی زبر برخوردار هستند که می تواند اسموتی و 
شیک های پروتئین تهیه شده از آنها را کمتر اشتها برانگیز سازد. افزون بر این، نخود و برنج 

قهوه ای می توانند موجب ناراحتی معده شوند.
اما چند وقتی است که یک پروتئین گیاهی دیگر در کانون توجهات قرار گرفته و اگر 
همچنان به دنبال یک منبع پروتئین عالی هستید، این گزینه را نیز باید مد نظر قرار دهید 

و آن چیزی نیست جز پروتئین دانه هندوانه.
اگر از آن جمله افرادی هستید که سال ها دانه های هندوانه را دور ریخته اند، ممکن 
است آگاهی از ارزش غذایی آنها و این که منبع بسیار خوبی برای پروتئین گیاهی هستند، 
شما را شگفت زده کند. افزون بر پروتئین، دانه های هندوانه حاوی ویتامین C، منیزیم و 
چربی های تک غیر اشباع و چند غیر اشباع سالم هستند و از این نظر به مغزها و دانه های 

خوراکی دیگر شباهت دارند.
افزون بر این، بسیاری از پروتئین های گیاهی از غلات و حبوبات تهیه می شوند، در 
شرایطی که پروتئین دانه هندوانه از خود این دانه ها تولید می شود. در نتیجه، این گزینه 
ای مناسب برای افرادی است که یک سبک زندگی پائلو )یا هر فرد دیگری که به غلات 
و حبوبات حساسیت دارد( را دنبال می کند و قصد دارد از یک منبع پروتئین گیاهی 

استفاده کند.
به رغم فواید دانه هندوانه نباید آن را بلافاصله پس از تخلیه از میوه مصرف کنید. همانند 
بسیاری از دانه های خوراکی، دانه های هندوانه حاوی ترکیبات ضد مغذی، موادی که به 
عنوان یک مکانیزم محافظتی توسط دانه ها آزاد می شوند، هستند و بر همین اساس باید 
از خوردن مستقیم دانه های هندوانه پرهیز کرد. این ضد مغذی ها می توانند در جذب 

مواد مغذی تداخل ایجاد کنند.
برای جوانه زدن دانه های هندوانه آنها را یک شب در آب خیس کنید. سپس اجازه 
دهید چند روز همان گونه که مرطوب هستند باقی مانده تا رشد جوانه ها آغاز شود. سپس 
دانه ها را در فر یا یک دستگاه خشک کن خشک کنید. پیش از مصر پوسته سیاه دانه 

ها باید جدا شود.
اگر به دانه های جوانه زده هندوانه دسترسی دارید، مشکلی در مصرف مستقیم آنها نیز 
وجود ندارد. در غیر این صورت، پودرهای پروتئین دانه هندوانه را می توانید در اسموتی 
ها، دسرها، یا در ترکیب با شیر بادام یا نارگیل به عنوان یک میان وعده سرشار از پروتئین، 

مصرف کنید.

متخصص کلیه و مجاری ادراری عنوان کرد

دلایل ابتلا به سنگ مثانه
متخصص کلیه و مجاری ادراری با اشاره به دلایل ابتلا به سنگ مثانه گفت: بزرگی 

پروستات، تنگی مجرای ادرار و مثانه های عصبی مانع تخلیه کامل ادرار می شود.
سلمان اسلامی در ارتباط با سنگ مثانه اظهارداشت: سنگ مثانه یا سیستولیت نتیجه 
رسوب کردن مواد معدنی در مثانه است. این مواد در صورتی در مثانه جمع می شود که 

مثانه پس از ادرار کردن کاملًا تخلیه نشود.
عضو انجمن اورولوژی ایران و اروپا افزود: در اثر این موضوع غلظت ادرار باقیمانده به تدریج 

افزایش می یابد و مواد معدنی موجود در محلول تشکیل کریستال می دهد.
وی گفت: این سنگ ها گاهی بسیار کوچک هستند و به راحتی همراه با ادرار دفع 
می شوند اما بعضی سنگ های مثانه در دیواره مثانه یا حالب )لوله کشیده شده از کلیه تا 
مثانه( گیر می کنند. سنگ گیر افتاده به تدریج کریستال های معدنی بیشتری را جذب 

می کند و بزرگ و بزرگتر می شود.
متخصص کلیه و مجاری ادراری گفت: ممکن است سنگ مدتی در مثانه باقی بماند 
و هیچ علامتی را ایجاد نکند. این سنگ ها غالباً هنگام رادیولوژی برحسب تصادف دیده 

می شوند. سنگ مثانه بزرگ باید توسط متخصص از مثانه خارج شود.
عضو انجمن اورولوژی ایران و اروپا گفت:  ممکن است بیمار به محض ایجاد شدن سنگ 

مثانه با علائم روبرو نشود. اما اگر سنگ مثانه را تحریک کند، علائم آن بروز می کند.
وی گفت: تکرر ادرار یا دشواری در شروع ادرار کردن، جریان ادرار دیرتر از حد معمول، 
احساس درد در ناحیه پایین شکم،  درد و سوزش هنگام ادرار،  وجود خون در ادرار و  تیره 

رنگ بودن و عدم شفافیت ادرار از نشانه ای بروز سنگ مثانه است.
اسلامی گفت: اگر ادرار پس از دفع در مثانه باقی بماند، سنگ مثانه ایجاد می شود. باقی 
ماندن ادرار در مثانه غالباً پی آمد ابتلا به بیماری دیگری است که اجازه نمی دهد مثانه 

کامل تخلیه شود. 
وی در پایان خاطر نشان کرد: همچنین بزرگی پروستات، تنگی مجرای ادرار و مثانه های 

عصبی مانع تخلیه کامل ادرار می شود.

می خواهید وزن اضافه کنید اما دوست ندارید هله هوله و غذاهای بی خاصیت بخورید؟ 
در این مطلب با ما باشید تا بهترین خوراکی های سالم برای افزایش وزن را به شما معرفی 
کنیم.  برای عده ای افزایش وزن کار ساده ای است اما کاهش وزن برایشان خیلی سخت 
است. عده ای هم برعکس! به راحتی وزن کم می کنند اما برای افزایش وزن باید خیلی 
تلاش کنند که دلایلی دارد شامل تیپ بدنی، سوخت و ساز سریع، ژنتیک، رژیم غذایی 
و عدم تحرک بدنی. همه ی ما متفاوت هستیم و چیزی که برای بعضی ها جواب می دهد 
لزوماً برای دیگران کاربرد ندارد. اما یک سری از خوراکی ها هستند که می توانند در افزایش 

وزن کمک زیادی بکنند.
شیر: بعضی ها شیر دوست دارند و به راحتی آن را می نوشند، اما عده ای واقعاً از شیر 
متنفرند و به ندرت می نوشند. اگر شما هم شیر دوست ندارید، شاید وقت آن باشد به 
خاطر افزایش وزن هم که شده شیر بنوشید. شیر تمام درشت مغذی های لازم برای بدن 
را دارد؛ کربوهیدرات، چربی و پروتئین. برای شروع می توانید عصرها یک لیوان شیر بنوشید 
و به آن به عنوان یک میان وعده نگاه کنید. یک لیوان هم قبل از رفتن به رختخواب 
بنوشید. اگر اهل ورزش و تمرین هستید هم می توانید قبل و بعد از تمرین شیر بنوشید. 
هر چه بیشتر شیر بنوشید، پروتئین بیشتری وارد رژیم غذایی تان می کنید و بنابراین وزن 
می گیرید. یک خوراکی خوب دیگر که باعث افزایش وزن سالم می شود تخم مرغ است. 
تخم مرغ منبع قدرت است و بدون شک یکی از سالم ترین راه های افزایش وزن فوری 
محسوب می شود. ضمناً تخم مرغ قیمت چندانی ندارد و به روش متنوعی می توانید آن 

را در رژیم غذایی تان جای دهید.
کره ی آجیل: اگر می خواهید وزن اضافه کنید، بهتر است کره آجیل را جایگزین کره 
لبنی کنید. کره آجیل واقعی سرشار از چربی ها و پروتئین است. یک قاشق غذاخوری 
کره آجیل حاوی 4 گرم پروتئین و ۱۰۰ کالری است. کره بادام زمینی مورد علاقه ی 
خیلی هاست چون هم خوشمزه است و هم به راحتی می توانید آن را روی نان زده و یا با 
جو دوسر همراه صبحانه میل کنید. برنج: برنج مانند شیر یک راه خوب برای افزایش وزن 
است. برنج پُر از کربوهیدرات است و یک فنجان آن، ۲۰۰ کالری دارد. یعنی با یک وعده 

برنج می توانید کربوهیدرات و کالری قابل توجهی دریافت کنید.
میوه های استوایی: درست است که میوه می خورید اما بیشتر افراد معمولاً پرتقال و 
موز و گلابی و ... می خورند. این میوه های هیچ ایرادی ندارند اما اگر می خواهید وزن اضافه 
کنید، باید میوه های استوایی را به روتین میوه خوری تان وارد کنید. آناناس، پاپایا، انبه و موز 
سرشار از قندهای طبیعی هستند یعنی به شما انرژی فوری داده و متابولیسم تان را افزایش 

می دهند و برای همین برای چربی سوزی هم مفیدند.
موز: موز هم میوه ای استوایی است که نباید از آن غافل شوید. یک عدد موز متوسط 
حاوی تقریباً ۱۰۰ کالری است که شگفت انگیز است. موز منبع خوبی از پتاسیم و فیبر 
غذایی است که هر دو برای رژیم غذایی سالم ضروری اند. موز قند هم دارد و ورزشکاران 
برای همین سراغ موز می روند. موز می تواند اسنک خوبی برای بعد از تمرین باشد البته 

نباید زیاده روی کنید.
سالمون: سالمون یکی از بهترین غذاهای دریایی است که منبع خوبی از چربی ها و 
پروتئین بوده و دارای مقدار زیادی امگا ۳ است. یک وعده سالمون )۱۷۰ گرم( تقریباً ۳4 

گرم پروتئین دارد که به افزایش وزن و عضله سازی تان کمک می کند.

ماهی تن: ماهی تن هم باعث افزایش وزن فوری می شود و هم سالم است. این ماهی 
پروتئین و چربی های زیادی دارد که البته از نوع خوب هستند.

مکمل پروتئین: آیا مکمل ها سالم هستند؟ البته! تفاوت بین مکمل و غذا این است 
که غذا بهتر است و خوردن آن لذت بخش تر. اما شما می توانید ارزش غذایی زیادی از 

مکمل ها دریافت کنید.
پروتئین بار: پروتئین بارها دقیقاً همان چیزی هستند که برای افزایش وزن به آن ها نیاز 
دارید. چون سرشار از پروتئین بوده و اسنک های فوق العاده ای هستند. البته اول برچسب 

روی محصول را چک کنید چون ممکن است قند و چربی های ناسالم داشته باشند.
آووکادو: نمی شود آووکادو را نادیده گرفت! چون مقدار زیادی فیبر و چربی مفید دارد 
یعنی شما را برای مدت طولانی سیر نگه می دارد و ضمناً برای قلبتان هم مفید است. 
آووکادو دارای ویتامین E فراوان، اسیدفولیک و پتاسیم بوده و به روش های گوناگونی 

می توانید آن را مصرف کنید.
میوه خشک شده: میوه خشک شده مانند کشمش و خرما هم لذیذند و هم سوخت 

و ساز را افزایش می دهند. ضمناً منبع خوبی از انرژی بوده و برای افزایش وزن مفیدند.
گوشت فرآوری نشده: باید بیشتر گوشت بخورید اما نه از نوع فرآوری شده آن. 
گوشت بیشتر از هر منبع غذایی دیگری پروتئین دارد. سعی کنید گوشت با کیفیت تهیه 

کنید و آن را همراه با سبزیجات میل کنید.
اسموتی: اسموتی مواد مغذی فراوانی دارد و برای افزایش وزن مفید است. از ترکیبات 
سالمی برای اسموتی تان استفاده کنید مثلًا شیر نارگیل، کره بادام زمینی، میوه و سبزی 

تازه و ...
پنیر: پنیر سرشار از کلسیم است اما از آن مهم تر پرکالری بوده و حاوی پروتئین زیادی 
نیز هست که راهی سالم برای افزایش وزن محسوب می شود. البته در مصرف آن زیاده روی 

نکنید.
گرانولای طبیعی: حتماً شنیده اید که گرانولا پُر از قند بوده و ناسالم است و نباید 
بخورید اما ما از گرانولای طبیعی حرف می زنیم که قند اضافی ندارد. عسل همراه با گرانولا 

را فراموش نکنید.
شکلات تلخ: حتماً خوشحال شدید که شکلات تلخ هم در این لیست هست! بله 
درست است، شکلات خوراکی لذت بخشی است که هم احساس خوبی به شما می دهد و 
هم سالم است. شکلات تلخ یک سوپر فود است.  یک تکه ی ۱۰ گرمی شکلات تلخ تقریباً 
۵۲۰ کالری دارد که برای افزایش وزن سالم عالی است. ضمناً همین شکلات تلخ پُر از 
آنزیم ها و آنتی اکسیدان های مفید برای قلب و حس و حالتان است. زیاده روی نکنید؛ تنها 

۲ تا ۳ تکه مکعبی در روز کافی است.
قهوه: قهوه ی سیاه بدون شیر کمک چندانی به افزایش وزنتان نمی کند اما لاته می تواند.

چربی های سالم: هرکسی که به دنبال تغذیه ی سالم است این سؤال را می پرسد که 
چه روغنی برای پخت و پز مناسب است؟ سؤال خوبی است اما سؤال مهم تر در اینجا این 
است: چه روغن سالمی برای پخت و پز کمکتان می کند تا وزن اضافه کنید؟ آووکادو، 
روغن نارگیل و روغن زیتون همگی چربی های بی نهایت سالمی هستند که پُرکالری اند. 
ضمناً کیفیت روغن مهم است که این نوع روغن ها از این نظر هم انتخاب های خوبی 

هستند. برای تهیه ی روغن مناسب هزینه ی بیشتری بپردازید، ارزشش را دارد.

عوارض نشستن و ایستادن طولانی

نشسته کار کنیم یا ایستاده؟
در شرایطی که نشستن بیش از اندازه برای سلامتی انسان مضر است، ایستادن 
بیش از اندازه نیز می تواند فشار مضاعفی را بر پاها وارد کند. لذا محققان به افراد 
شاغل پشت میزنشین توصیه می کنند هر از چند گاهی از جای خود بلند شده و 

مدت کوتاهی قدم بزنند و یا یک ساعت در روز ایستاده کار کنند. 
این روزها استفاده از میزهای کار ایستاده با توجه به خطرات و مضرات سبک 
زندگی کم تحرک در محیط های کاری متداول شده و دلیل آن این است که بیشتر 

کارمندان بیش از ۸۰ درصد زمان خود را در حالت نشسته کار می کنند.
با این حال نتایج یک بررسی جدید نشان می دهد استفاده طولانی مدت از 
میزهای کار ایستاده موجب ناراحتی در ناحیه اندام تحتانی شده و واکنش پذیری 

روانی را تخریب می کند.
نتایج این بررسی نشان می دهد میزهای کار ایستاده درد بدن را افزایش داده و 

عملکرد ذهنی فرد را در محل کار کُند می کند.
در این بررسی محققان استرالیایی ۲۰ فرد را که برای مدت دو ساعت با میزهای 
ایستاده کار می کردند مورد مطالعه قرار دادند و دریافتند احساس ناراحتی و درد 
در اندام های تحتانی افزایش چشمگیری پیدا می کند. همچنین پیش از این نتایج 
مطالعات نشان داده میزهای کار ایستاده علت ورم رگ هاست که سلامت قلب را 

به خطر می اندازد.
همچنین محققان مشاهده کردند واکنش پذیری ذهنی پس از گذشت یک 

ساعت و ۱۵ دقیقه کار پشت میزهای ایستاده کُند می شود.
نشستن طولانی هم مضر است

نشستن زیاد عوارض متعددی برای سلامتی دارد. محققان اعلام کردند به ازای 
هر یک ساعت نشستن دو ساعت از طول عمر انسان کم می شود. 

همچنین نتایج بررسی های علمی نشان می دهد هر چه فرد زمان بیشتری را به 
صورت نشسته صرف کند، احتمال ابتلای وی به انواع بیماری های مزمن بیشتر 
می شود. از مهم ترین این بیماری ها می توان به پرفشاری خون، بیماری های قلبی و 

عروقی، دیابت و سرطان اشاره کرد.
فواید ایستادن موقع کار

ایستادن در زمان کار ضربان قلب را تنظیم می کند، سیستم گردش خون را 
منظم می کند، مانع از درد کمر و گردن می شود، از چاقی جلوگیری می کند، 
سطح قند خون را تنظیم می کند و به طور کلی شرایط جسمانی را بهبود می 

بخشد.
البته تغییر نشستن به ایستادن را باید آرام آغاز کنید تا بدن با آن سازگار شود. 
اگر به ناگاه از شرایطی که تمام طول روز را در حالت نشسته سپری می کردید 
به حالت ایستاده تغییر وضعیت دهید، احتمال رنج بردن از درد در قسمت های 

کمر و پا وجود دارد. 
بنابراین بهتر است کارمندان نیم ساعت صبح ها و نیم ساعت بعد از ظهرها 
ایستاده کار کنند و در این میان سعی کنند زمان های استراحت خود را ایستاده 

سپری کنند و بدین ترتیب زندگی سالم تری داشته باشند.
نکته

همانطور که نشستن طولانی مدت برای سلامتی مضر است، ایستادن طولانی هم 
ضرر دارد. لذا سعی کنید وقتی پشت میز می نشینید، هر چند مدت یکبار از جای 

خود بلند شوید و کمی قدم بزنید و یا اینکه کمی ایستاده کار کنید.

چاق کننده ی مفید!

افزایش وزن سالم 
با این خوراکی ها

 

شرکت شیلیایی "روتمن" یک ماده عایق بندی دیواری تطبیق پذیر و سازگار 
با محیط زیست تولید کرده که ۱۰۰ درصد از مواد اولیه طبیعی ساخته شده 

است.
یک شرکت یک ماده عایق بندی تمام طبیعی تولید کرده است که می تواند تا 

یک ساعت در مقابل آتش مقاومت کند.
با  سازگار  محصول  این  شیلی،  در  مستقر   )Rootman("روتمن" شرکت 

محیط زیست را به نام "Matrica Radicular" نامگذاری کرده است.
این ماده از نظر تئوری یک فکر بکر به نظر می رسد، اما چگونه ایجاد شده 
است؟ سوال دیگری که به طور طبیعی به ذهن می رسد این است که آیا فرآیند 
یا مواد اولیه ای که در ایجاد عایق به کار می روند، موجب قطع درختان و بروز 
پیامدهای ناخواسته زیست محیطی می شود؟ این بدون شک یک سناریوی 

منفی برای این شرکت ارائه می دهد.
خوشبختانه گویا پاسخ منفی است. با نگاهی به علف های درهم پیچیده شده، 
مواد متنوع از دانه های گیاهان مختلف تشکیل شده است که تحت فرآیند 

هیدروپونیک قرار می گیرند که موجب صرفه جویی در آب نیز می شود.
فراتر از آن، این شرکت گزارش های زیادی از مزایای چشمگیر مواد عایق بندی 

خود، هم برای محیط زیست و هم به لحاظ بازده تولید برمی شمرد:
• آب و هوا یک مانع در روند تولید نیست.

• برای ساخت آن نیازی به پرداخت هیچ هزینه اضافی برای مواد مصنوعی یا 
مواد شیمیایی وجود ندارد.

• مصرف آب نسبتا پایین تر از گزینه های دیگر است.
مهمتر از همه، این عایق سازگار با محیط زیست، منتقدان مختلف را که 
معمولا معتقدند جایگزین های زیست تخریب پذیر، هرچند برای محیط زیست 

بهتر هستند اما دارای خصوصیات بازدارنده شعله نیستند، متقاعد می کند.
ایمن تر  محصولات  توسعه  حال  در  متعددی  شرکت های  شک  بدون 
با  اما  است،  برابر شعله  در  مقاومت  ویژگی  دارای  پلی استایرن هستند که 

توجه به تولید این محصول طبیعی، به نظر می رسد دیگر علاقه ای به استفاده 
از محصولات مصنوعی وجود نداشته باشد.

"روبرتو گارسیا" مدیر اجرایی "روتمن" مزایای عایق را در مقایسه با گزینه های 
جایگزین موجود مورد بحث قرار داد: ویژگی خوبی که محصول ما ارائه می دهد 

این است که محافظت حرارتی بیشتری از فوم پلی استایرن و پلی اورتان که
امروز بهترین مقاومت کننده ها در برابر حرارت هستند، دارد و در عین حال 
عایق ما آکوستیک)عایق صوتی( بهتری است، چیزی که در نمونه های رقیب 

وجود ندارد.
وی افزود: با افتخار می گویم که این مواد به صورت بومی ایجاد شده و توسعه 
یافته است. این محصول همچنین دارای برنامه های کاربردی در کشاورزی 
است. ما برای این ماده که اکنون به واقعیت تبدیل شده است، به دنبال یک 

سرمایه گذار هستیم که این تکنولوژی را تولید انبوه کند.

با اندروید جدید از تماس های مزاحم تولید عایق طبیعی که تا 1 ساعت برابر آتش دوام می آورد
راحت شوید

گوگل در تلاش برای طراحی نسخه تازه ای از سیستم عامل اندروید است که از امکانات 
متنوعی برای تامین امنیت و حریم شخصی کاربران برخوردار خواهد بود.

این نسخه از سیستم عامل اندروید اندروید پی نام خواهد گرفت و قرار است در اواسط ماه 
مارس یا اوائل بهار در دسترس برخی توسعه دهندگان قرار بگیرد.

یکی از امکانات جالب اندروید پی امکان بلوکه کردن انواع تماس های مزاحم است. بر 
این اساس کاربران نه تنها خواهند توانست شماره های عادی را بلوکه کنند، بلکه می توانند 

شماره های خصوصی و ناشناس را هم در کنار شماره های عادی بلوکه کنند.
پشتیبانی از اسکنرهای عنبیه چشم برای افزایش امنیت یکی دیگر از قابلیت های جذاب 
اندروید پی است. علاوه بر این سیستم عامل تازه قادر به بلوکه کردن برنامه های نصب شده 
بر روی گوشی است تا آنها نتوانند به طور مخفیانه به دوربین و میکروفون گوشی دسترسی 

یابند و از کاربر جاسوسی کنند.
علاوه بر این کاربران خواهند توانست بخش نمایش میزان قدرت سیگنال های گوشی را 
از طریق بخش تنظیمات مخفی کنند تا این اطلاعات بر روی صفحه نمایشگر در دسترس 

نباشد. گوگل هنوز زمان عرضه نهایی اندروید پی را اعلام نکرده است.

نخستین خودروی تمام الکتریکی مسابقه ای 
ساخته شد

یک برند جدید خودروسازی نخستین خودروی تمام الکتریکی مسابقه دنیا را ساخته 
است.

 برند Seat متعلق به شرکت فولکس واگن به تازگی از خودروی مسابقه ای الکتریکی 
کوپرا)Cupra e-Racer(رونمایی کرده است. به گفته تولید کننده این نخستین خودروی 
مسابقه ای الکتریکی دنیاست که براساس طراحی  اصلی  Cupra Leon TCR ساخته شده 
و 4۲۰ اسب بخار قدرت دارد. البته حداکثر قدرت موتور آن به 6۷۰ اسب بخار نیز می رسد.
 به گفته کارشناسان این یک خودروی نمایشی است که برای معرفی بهتر این برند، 
تازه ساخته شده است. با این وجود برخی دیگر معتقدند ساخت این خودرو در حقیقت 
سرآغاز تولید سری خودروهای E TCR است.  Cupra e-Racer در نمایشگاه بین المللی 

ژنو نمایش داده می شود.

موبایل جدید اچ تی سی مناسب عکاسی پرتره
گزارشی جدید نشان می دهد اچ تی سی موبایل »یو ۱۲« را با دو دوربین پشتی ساخته 
که می توان با کمک آن عکاسی پرتره انجام داد یا بدون حذف جزییات روی تصویر زوم 

کرد.
شرکت اچ تی سی اعلام کرده در ۲۰۱۸ میلادی دوباره تولید موبایل هایی با دو دوربین 
پشتی را از سرخواهد گرفت. درهمین راستا LlabTooFer مشخصات موبایلی به نام 

Imagine را منتشر کرده که به نام U۱۲ مشهور است. 
وب سایت  LlabTooFer به عنوان یک منبع معتبر از انتشار اخبار شرکت اچ تی سی 

شناخته شده است.
نکته اصلی دستگاه مذکور وجود دو دوربین پشتی ۱۲ و ۱6 مگاپیکسلی است. البته 
در این گزارش به نحوه کارکرد دو دوربین اشاره نشده است. اما تمایز میان آنها نشان 
می دهد می توان با آنها عکاسی پرتره انجام داد یا بدون حذف جزئیات، روی تصویر 

زوم کرد.
همچنین قفل نمایشگر دستگاه را می توان به وسیله فناوری شناسایی صورت باز کرد. 
این فناوری به کمک دوربین ۸ مگا پیکسلی جلو دستگاه کار می کند.  در کنار آن یک 
تراشه اسنپ دراگون ۸4۵، نمایشگر 6 اینچی QHD+، 6 گیگابایت RAM، ۲۵6 گیگابایت 
 U۱۲ حافظه داخلی، باتری ۳4۲۰ میلی آمپری در دستگاه  به کار رفته است. همچنین

ضدآب است.  
به نوشته این وب سایت موبایل مذکور احتمالا در آوریل رونمایی شود.

خود  جدید  بررسی  در  آمریکایی،  دانشمندان 
دریافتند تحریک مغزی در بهبود حافظه جوانان موثر 

است.
پژوهش جدیدی نشان می دهد تحریک مغزی برای 

جوانان بیش از افراد مسن، مفید است.
اربانا- در  ایلی نوی"  "دانشگاه  دانشمندان 
شمپین)University of Illinois( در آمریکا، دریافتند 
که این درمان در حقیقت در بهبود حافظه افراد موثر 

است.
درهرحال، آنها فهمیدند که تاثیر تحریک مغزی در 

افراد مسن، به اندازه بزرگسالان جوان نیست.
پژوهشگران در این بررسی جدید، 96 نفر را در دو 

دسته متفاوت مورد بررسی قرار دادند.
4۸  نفر از شرکت کنندگان، بین سنین ۱۸ تا ۳۵ و 

بقیه بین سنین 6۰ تا ۷9 بودند.
مغزی،  تحریک  اثرات  آزمایش  برای  دانشمندان 
را  نام  و  چهره   6۰ خواستند  شرکت کنندگان  از 
از  تعدادی  آزمایش،  این  در  بسپارند.  خاطر  به 
شرکت کنندگان درمان تحریک مغزی و بقیه درمان 
و  صوری  درمانی  -روش های   )placebo("پلاسیبو"

تلقینی که می تواند با فریب بیمار اثر مثبتی در روند 
بهبودی وی داشته باشد- را دریافت کردند.

را  شرکت کنندگان  ذهن  پژوهشگران  سپس، 
بلافاصله پس از درمان مورد آزمایش قرار دادند. این 
آزمایش  از  پس  ساعت  بار، ۲4  دومین  برای  افراد 
بررسی شدند.  نهایتا پژوهشگران دریافتند با وجود 
بهبود حافظه در جوانان، بزرگسالان مسن تر، بهبودی 
در حافظه نداشتند. نتایج این پژوهش، در مجلات " 
Gerontology: Psychological Sciences" به چاپ 

رسید.

محققان مرکز سرطان "ییل" می گویند مصرف آجیل مخصوصا بادام زمینی و مغزهای 
درختی می تواند به بیماران مبتلا به سرطان روده مرحله ۳ کمک کند تا از مرگ نجات 
دانشگاه  توسط محققان مرکز سرطان شناسی  انجام شده  یابند. یک مطالعه جدید 
"ییل")Yale( نشان داد که بیماران مبتلا به سرطان کولون)روده( که به طور مرتب آجیل 
مصرف می کنند، خطر عود سرطان در آنها کاهش می یابد. این مطالعات همچنین نشان 
داد که مصرف آجیل می تواند از طریق کاهش چربی به سلامت افراد کمک کند و خطر 
مرگ زودرس را کاهش دهد. "چارلز فوکس"، مدیر مرکز سرطان "ییل" و همکارانش در 
این مطالعه که شامل بیش از ۸۰۰ بیمار مبتلا به سرطان کولون مرحله ۳ بود، دریافتند 
بیمارانی که آجیل مصرف می کنند، خطر مرگ زودرس کمتری نسبت به همتایانشان 
دارند که آجیل نمی خورند. "فوکس" و همکارانش در مطالعه خود نوشتند: ارتباط میزان 
مصرف کلی آجیل با نتایج بهبود در سایر عوامل شناخته شده یا مشکوک به عود بیماری و 
مرگ ناشی از سرطان شناخته شده است. یافته های این تحقیق نشان می دهد که بیماران 
مبتلا به سرطان روده می توانند از مصرف بادام زمینی و مغزهای درختی مانند بادام، گردو 

و گردوی آمریکایی بهره ببرند.
همچنین افرادی که کاملا سالم هستند باید آجیل را به رژیم غذایی خود اضافه کنند.

مطالعه ای در سال ۲۰۱۵ نشان داد که مصرف روزانه 4۲ گرم بادام با بهبود سطح 
لیپوپروتئین های کم چگالی و کلسترول کلی در افراد میانسال که اضافه وزن داشتند و 

سطح کلسترول بد در بدن آنها بالا بود، مرتبط است.

محققان همچنین دریافتند کسانی که می خواهند تورم ناخوشایند شکم را کاهش 
دهند یا از بین ببرند، مصرف آجیل، کاهش چربی دور کمر و پا را به همراه دارد. برای 
زنان، مصرف آجیل در دوران بارداری ممکن است خطر ابتلا به آلرژی را در کودک کاهش 
دهد. محققان در مطالعه ای که بیش از ۸ هزار و ۲۰۰ کودک را شامل می شد، دریافتند 
کودکانی که مادران آنها حداقل پنج بار در هفته بادام زمینی و آجیل می خورند، کمترین 
خطر ابتلا به آلرژی را دارند. سرطان پروستات دومین سرطان کشنده در میان مردان 
آمریکایی است. آمار مرکز کنترل و پیشگیری بیماری های ایالات متحده آمریکا نشان 
می دهد که در سال ۲۰۱4، در ایالات متحده آمریکا بیش از ۲۸ هزار و ۳۰۰ مرد بر اثر 
سرطان پروستات کشته شده اند.  تحقیقات دانشکده پزشکی دانشگاه "هاروارد" نشان داد 
که ممکن است خوردن مغزهای درختی، مبتلایان به سرطان پروستات را از مرگ نجات 
دهد.  محققان در طول ۲6 سال 4۷ هزار مرد را تحت نظر گرفته و دریافتند مردانی که 
حداقل پنج مرتبه در هفته مغزهای درختی مصرف می کنند، نسبت به افرادی که کمتر 
از یک بار طی ۳۰ روز مصرف می کنند، ۳4 درصد احتمال کمتری برای مرگ ناشی از 

سرطان پروستات دارند.
 افرادی که آجیل مصرف می کنند، خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی و سرطانی 
را کاهش می دهند. خوردن روزانه ۲۰ گرم آجیل، خطر ابتلا به بیماری های قلبی عروقی 
تا ۳۰ درصد، خطر ابتلا به سرطان را به میزان ۱۵ درصد و مرگ زودهنگام را ۲۲ درصد 

کاهش می دهد.

تاثیر تحریک مغزی در بهبود حافظه جوانان

بادام زمینی خطر مرگ ناشی از سرطان روده را کاهش می دهد



اجتماعی6

مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان در سمپوزیوم فولاد 96 تأکید کرد

معرفی فولاد ایرانی به عنوان یک برند خوشنام 
در جهان

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه  گفت :باید در مسیری حرکت کنیم که فولاد باکیفیت 
ایرانی به صورت یک برند خوشنام در جهان مطرح شود اینکه این فولاد در کدام شرکت 
ایرانی تولید شود مهم نیست؛ مهم این است که بازارهای جهانی بر روی فولاد باکیفیت 

تولیدشده در ایران حساب باز کنند.
دکتر بهرام سبحانی در بیستمین سمپوزیوم فولاد ایران اظهارداشت : در راستای ایجاد 
زیرساخت برای تولید ۵۵میلیون تن فولاد در کشور باید در مسیری حرکت کنیم که 
فولاد باکیفیت ایرانی به صورت یک برند خوشنام در جهان مطرح شود. اینکه این فولاد 
در کدام شرکت ایرانی تولید شود مهم نیست؛ مهم این است که بازارهای جهانی بر روی 
فولاد باکیفیت تولیدشده در ایران حساب باز کنند.  وی افزود :برای تولید ۲۵میلیون تن 

فولاد صادراتی ضرورت دارد از همین الآن شروع کنیم؛ زیرا به طور قطع فردا دیر است.
وی افزود: در کشور ما وجود نیروی جوان ، نیاز به اشتغالزایی، بهره مندی از معادن غنی 
و مواهب خدادادی از جمله سنگ آهن و زمینه های مناسب توسعه برای تأمین نیاز بازار 
داخل و حضور در بازارهای صادراتی، توسعۀ صنعت فولاد را مستعد و توجیه پذیر کرده 
است. دکتر سبحانی با اشاره به اهمیت توسعۀ پایدار و حفظ محیط زیست خاطرنشان 
کرد: توسعۀ صنعت فولاد در کشور منافاتی با حفظ محیط زیست ندارد؛ همانطور که از 
حدود یک میلیارد و 6۰۰میلیون تن فولاد در حال تولید در جهان سهم عمدهای از آن در 
اتحادیۀ اروپا در حال تولید است، بدون اینکه به محیط زیست آسیبی وارد شود. وی ادامه 
داد: گفته شده است که کشورهای پیشرفته صنعتی صنعت فولاد خود را محدود می کنند 
و تولیدات خود را در کشورهای ثالث پی می گیرند؛ اما شاهد آن هستیم که برخی از این 
کشورهای پیشرفته برای حمایت از صنعت فولاد خود تعرفه های سنگینی بر واردات فولاد 
به کشورهای خود وضع می کنند؛ این در حالی است که در همین کشورها روند تولید اگر 
افزایشی نبوده، کاهشی هم نبوده است. مدیرعامل فولاد مبارکه با تأکید بر اینکه قطب 
تولید فولاد الزاماً و به دلایلی باید عوض شود، گفت: امروز بسیاری از کشورهای بزرگ 
تولیدکنندۀ فولاد که مواد اولیه و زیرساخت حمل ونقل دریایی ندارند، در مقایسه با برخی از 
کشورها که از مزیت سنگ آهن، زغال سنگ، منابع انرژی، گاز و نیروی انسانی برخوردارند 
با محدودیتهای زیادی روبرو هستند؛ ولی همین کشورهای صنعتی با تمامی محدودیتها و 
نداشتن مزیتهای مذکور با سرمایه گذاری در سایر کشورهای دارای مزیت همچنان برای 
تولید فولاد در گردونۀ رقابت و توسعه اقتصادی باقی میمانند و با این کار تولید ملی خود را 
 zero( نیز ارتقا میدهند. وی با بیان اینکه در حال حاضر تأکید بر تولید فولاد بدون ضایعات
waste( است، گفت: دیگر در صنعت فولاد چیزی به نام پسماند و ضایعات وجود ندارد؛ تا 
جایی که از بازیافت سرباره های فولاد در صنایع مختلفی ازجمله صنعت سیمان استفاده 
می شود؛ بنابراین باید در توسعۀ صنعت فولاد کشور به این موارد مهم توجه جدی شود. 
دکتر سبحانی در ادامه اظهار کرد: در افق چشم انداز صنعت فولاد کشور تولید ۵۵میلیون 
تن فولاد هدفگذاری شده است و در بهترین حالت در صورت محقق شدن این هدف، 
در کشور به ۳۵میلیون تن فولاد نیاز داریم؛ بنابراین باید از هم اکنون با رویکرد صادرات 
و حضور در بازارهای جهانی توسعۀ صنعت فولاد کشور را دنبال کنیم. وی از تولید با 
قیمت رقابتی، کیفیت مطلوب محصول، دسترسی به بازارهای بین المللی و تولید کالا با 
ارزش افزودۀ بالا به عنوان الزامات صادرات یاد کرد و با بیان اینکه صنایع خودروسازی و 
نفت و گاز و پتروشیمی می توانند بازارهای هدف را تشکیل دهند، گفت: این نکته بسیار 
مهم است که سرمایه گذاری های آتی برای تولید محصولاتی در نظر گرفته شود که در 
بازارهای جهانی خریدار داشته باشد. در سمپوزیوم فولاد 96، شرکت فولاد مبارکه با ۵4 
مقاله بیشترین تعداد مقالات را به خود اختصاص داد.شایان ذکر است برگزاری میزگرد 
تخصصی با حضور دکتر سبحانی مدیرعامل فولاد مبارکه با موضوع »موانع موجود بر سر 
راه رقابت پیرامون محصولات فولادی و راهکارهای برون رفت از آن« از دیگر برنامه های 

جنبی این سمپوزیوم بود که موردتوجه شرکت کنندگان قرار گرفت.
 

باانعقاد تفاهمنامه اقتصادی بین شهردار اصفهان و شهردار موستار :

نصف جهان با موستار خواهر خوانده می شود 

با انعقاد تفاهمنامه اقتصادی بین شهردار اصفهان و شهردار موستار؛ نصف جهان با موستار 
خواهر خوانده می شود.

پیرو مذاکرات وزیر خارجه ایران در دیدار با همتای خود در بوسنی و هرزگوین مبنی 
بر خواهرخواندگی بین موستار با اصفهان، تفاهم نامه اقتصادی در زمینه همکاری های 
بانکی، نمایشگاهی و گردشگری میان شهرداری اصفهان و شهرداری موستار به امضا رسید.
شهردار شهر موستار، پنجمین شهر بزرگ کشور بوسنی هرزگوین با قدرت الله نوروزی 
شهردار اصفهان دیدار کرد.در این دیدار تفاهم نامه اقتصادی در زمینه همکاری های 
بانکی، نمایشگاهی و گردشگری میان شهرداران به امضا رسید که تضمین کننده ارتباط 
بیشتر و توسعه اقتصادی و گردشگری شهرها است. این تفاهم نامه در حالی به امضا رسید 
که  روز گذشته وزیر خارجه ایران در دیدار با همتای خود در بوسنی و هرزگوین  در 
کنفرانس مطبوعاتی مشترك تاکید کرد: روابط دو ملت تاریخی است و با خواهرخواندگی 
بین شهرهای ایران و بوسنی این روابط بین همه مردم دو کشور توسعه می یابد. خوشحالم 
سارایوو خواهر خوانده تهران است و به زودی موستار با اصفهان و بانیالوکا با تبریز خواهر 
خوانده هم می شوند.بنابر این گزارش،  در این تفاهم نامه دوطرفه مقرر شد، ظرفیت های 
متقابل اصفهان و موستار در اختیار دو شهر قرار گرفته و زمینه ساز توسعه گردشگری و 
اقتصادی اصفهان و موستار شود.همچنین در بخش دیگری از این تفاهم نامه آمده است ، با 
توجه به ظرفیت سالانه گردشگری در شهر موستار، اصفهان به عنوان پتانسیل قابل توجه 
گردشگری در خاورمیانه از این فضا به صورت مشارکتی برای جذب گردشگر استفاده 
کند، بر اساس این تفاهم نامه نمایشگاه های مشترک در حوزه های مختلف در دو شهر 
اصفهان و موستار برگزار می شود.موستار در نزدیکی رودخانهٔ نرتوا واقع شده و پنجمین 
شهر بزرگ کشور بوسنی و هرزگوین است. همچنین شهر موستار به  افتخار پل بانانی که 
در زبان محلی، موستاری نامیده می شود، نامگذاری شده است. آنها کسانی بودند که وظیفهٔ 
نگهداری از پل قدیمی یا )پل موستار( را بر روی رودخانهٔ نرتوا برعهده داشتند. این پل در 

سال ۲۰۰4 بازسازی شد و درحال حاضر یکی از نقاط دیدنی این شهر به شمار می رود

رئیس مرکز اورژانس استان قم:

 1۲4 تن در حوادث رانندگی امسال در قم 
جان باختند 

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان  قم گفت: از ابتدای سال جاری 
تا پایان بهمن ماه، ۱۲4 تن در سر صحنه حوادث رانندگی در این استان جان خود را از 
دست دادند.  دکتر محمد شهیدی افزود: در ۱۱ ماه گذشته ۸۰ هزار و ۱۱۰ ماموریت شامل 
69 هزار و 6۲۵ ماموریت شهری و ۱۰ هزار و 4۸۵ ماموریت در محورهای مواصلاتی توسط 
کارشناسان اورژانس ۱۱۵ قم انجام شده است. وی اضافه کرد: ۲۳ هزار و ۵۸۷ ماموریت 
مربوط به حوادث ترافیکی بوده است که در این حوادث ۲۷ هزار و 44۵ تن مصدوم شدند. 
وی ادامه داد: از این تعداد، ۱۲ هزار و 4۰ تن به صورت سرپایی درمان و ۱۵ هزار و ۲۸۱ 
تن نیز برای تکمیل مراحل درمان به بیمارستان منتقل شدند. شهیدی گفت: ۱۵ هزار و 
۵۸۰ حادثه رانندگی معادل 66 درصد و ۱۷ هزار و 6۸6 مصدوم معادل 64 درصد مربوط 
به موتورسیکلت سواران بوده است. به گفته وی، ۲۳ تن از سرنشینان موتورسیکلت در 
این حوادث جان خود را از دست دادند. از یکم تا هشتم اسفندماه جاری نیز 4۰6 حادثه 
رانندگی در این استان رخ داد و منجر به مصدومیت 4۵۱ تن شد. اورژانس ۱۱۵ استان قم 
دارای ۲۰ پایگاه جاده ای، ۱9 پایگاه شهری، یک پایگاه هوایی، 6۰ دستگاه آمبولانس، ۱۰ 

دستگاه موتورلانس، یک دستگاه اتوبوس آمبولانس و یک فروند بالگرد است.

رئیس پلیس آگاهی استان  قم خبرداد

کلاهبرداری ۲0 میلیاردی جاعل حرفه ای از 
۵6 نفر 

رئیس پلیس آگاهی استان با اشاره به دستگیری یک جاعل حرفه ای توسط مأموران 
پلیس آگاهی استان قم، گفت: متهم از ۵6 نفر در کشور، ۲۰میلیارد ریال کلاهبرداری 
کرده بود.   سرهنگ احمد کرمی اظهار داشت: با طرح چندین شکایت در اداره جعل و 
کلاهبرداری پلیس آگاهی استان قم مبنی بر این که فردی پس از دست یابی به چک 
های آن ها مبلغ مندرج را دست کاری و از موجودی حساب بانکی شان برداشت کرده 
است، موضوع در دستور کار مأموران قرار گرفت. وی افزود: پس از بررسی های پلیس 
مشخص شد متهم پس از هر بار کلاهبرداری از افراد متعدد در استان های مختلف، به 
مکان نامعلومی نقل مکان می کرد. رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود: در ادامه با اقدامات 
پلیسی محل اختفاء نامبرده در استان البرز شناسایی و بلافاصله مأموران با نیابت قضائی به 
استان مربوطه اعزام و طی عملیاتی غافلگیرانه دستگیر شد. سرهنگ کرمی گفت: متهم 
در تحقیقات پلیس صراحتاً به کلاهبرداری از ۵6 نفر از طریق دستکاری مبلغ مندرج در 
چک های مالباختگان در مجموع به مبلغ ۲۰ میلیارد ریال اعتراف کرد که نهایتاً به همراه 

پرونده تحویل مرجع قضائی استان شد.

رسیدگی به محرومان؛ مسوولیت عمومی 

ترویج نیکوکاری زمینه ساز تحقق عدالت اجتماعی 

وقوع بسیاری از ناهنجاری های اجتماعی، ریشه در فقر دارد و محرومیت 
زدایی از جامعه می تواند گره گشای این آسیب ها باشد. دستگیری از محرومان، 
ضمن گسترش فرهنگ مهر و نوع دوستی به زدودن چهره خشونت و فقر در 
جامعه کمک شایانی می کند و این گونه جلوه ای زیبا از احسان و نیکوکاری را 

به تصویر می کشد. 
روزهای پایانی هر سال، رایحه خوش نوعدوستی و مهربانی در کشور وزیدن 
می گیرد تا فرهنگ زیبای همیاری و کمک به نیازمندان، بارقه امید را در دل 
مستمندان روشن کند. این سنت پسندیده، در سالروز تشکیل کمیته امداد امام 
خمینی )ره( در ۱4 اسفند شروع می شود و تا یک هفته ادامه دارد. این آیین، 
اتحاد و همدلی مردم را به نمایش می گذارد تا بدین ترتیب در آستانه سال 

جدید، شادی را مهمان تمام هموطنان کند. 
کمیته امداد امام خمینی)ره( در ۱۳۵۷ خورشیدی، با هدف زدودن چهره فقر 
از جامعه و به دستور بنیانگذار جمهوری اسلامی ایران تاسیس شد و وظیفه 
شناسایی محرومان و نیازمندان جامعه و کمک به توانمند سازی آنها به عهده 

این نهاد قرار گرفت. 
در همین راستا پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا نقطه نظرهای »مهدی 
بلوکات« قائم مقام معاونت توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد امام)ره( 

را در این ارتباط جویا شد. 
*نقش احسان و نیکوکاری در پیشینه دینی و تاریخی 

ایران به عنوان یک جامعه دینی، هنجارهای اسلامی و انسانی بر آن حاکم است 
و مردم با این ویژگی ها خو گرفته اند. در آموزه های دینی و فرهنگ ایرانی با 
ریشه ای چند هزار ساله، همواره دستگیری از نیازمندان و احسان به محرومان 

یکی از جدی ترین مسایل به شمار می رود. 
با نگاهی به آیات قرآن، روایت های معصومان)ع(، مطالعه سیره بزرگان و 
مراجعه به تاریخ اسلام و ایران دیده می شود که همواره احسان و نیکوکاری، 
اولویت نخست در تمام مسایل بوده است. امام خمینی)ره(، بر دستگیری از 

محرومان و رسیدگی به مستضعفان تاکید داشتند و این مساله یکی از آرمان 
های امام )ره( و انقلاب اسلامی به شمار می رفت. 

بنابراین می توان گفت بدون شک یکی از اولویت های جدی جامعه از گذشته 
تا امروز، تحقق عدالت اجتماعی، بهره مندی مردم از حداقل رفاه، معیشت و 
زندگی مطلوب برای تعالی و رشد آنها محسوب می شود. از مهم ترین موانع در 
مسیر تحقق کامل این امر می توان به محدودیت منابع و برخی ناعدالتی های 
اجتماعی و سیاسی اشاره کرد. شماری از این موانع در قوانین و ساز و کارهای 

موجود در گذشته وجود داشت که باید به نفع نیازمندان تغییر یابد. 
در برنامه های توسعه در کشور و نحوه بودجه ریزی در سال های گذشته 
حرکت های خوبی صورت گرفت و دولت یازدهم و دوازدهم با عزم و اراده بیشتر 
و بهتری برای رسیدگی به نیازمندان پا به عرصه گذاشت و اعطای یارانه های 
خاص به افراد تحت پوشش کمیته امداد امام)ره( در همین قالب تدارک دیده 

شد که همراهی مجلس را نیز با خود داشت. 
*رسیدگی به محرومان؛ مسوولیت عمومی 

رسیدگی به محرومان مساله ای نیست که فقط کمیته امداد امام)ره( مسوول 
و متولی آن باشد، بلکه این نهاد به عنوان سازمانی حمایتی به مسایل محرومان 
رسیدگی می کند، اما ریشه های به وجود آمدن فقر در جاهای مختلفی نهفته 
است و به همین دلیل مسوولیت مبارزه با فقر نیز به طور حتم بر عهده تمام آحاد 

جامعه، وزارتخانه ها، دستگاه های دولتی، غیردولتی و حاکمیتی خواهد بود. 
*کمیته امداد امام)ره( و ایفای نقش در فضای اجتماعی 

کمیته امداد امام)ره( نخستین نهاد پس از پیروزی انقلاب اسلامی محسوب 
می شد که به دستور امام خمینی)ره( تاسیس شد. امام)ره( اجازه نامگذاری هیچ 
نهادی را نام خویش نداده بودند، اما شاهد نامگذاری کمیته امداد به نام ایشان 
بودیم و این نشان می دهد که مستضعفان و محرومان جامعه بزرگ ترین دغدغه 

بنیانگذار انقلاب اسلامی به شمار می رفت. 
طراحی کمیته امداد امام خمینی)ره( و آنچه که اینک در اساسنامه و برنامه 

پنجم و ششم دنبال می شود، به گونه ای است که این نهاد باید در خدمت مردم 
قرار بگیرد، اما نمی بایست که نقطه اتکا آن تنها به منابع دولتی و ساز و کارهای 
حکومتی باشد. مردم مسلمان، نوعدوست و وطن پرست ایران در بحران هایی 
مانند جنگ هشت ساله عراق بر ضد ایران، مدیریت اصلی جنگ و دفاع مقدس 
را بر عهده داشتند. مبارزه با فقر نیز جز با روی آوردن آحاد مردم به تلاش برای 
فراهم آوری بسترهایی با محوریت زدودن فقر از چهره جامعه و محرومان میسر 
نخواهد شد. بنابراین مردم با نقش آفرینی مفید خود می توانند در حل این 

معضل کمک قابل توجهی کنند. 
برای تحقق این مهم نیاز است تا سرمایه اعتماد اجتماعی ارتقا یابد. هر چقدر 
شفاف سازی در عملکرد، ارایه گزارش ها، دخالت دادن نظر نخبگان، تعامل 
مستمر با اصحاب رسانه و نمایندگان افکار عمومی، دخیل کردن بیش از پیش 
نهادهای نظارتی در نظارت بر فرایندها و ... بیشتر شود، مردم اعتماد بیشتری 
به نهادهای حاکمیتی مانند کمیته امداد امام)ره( خواهند داشت. اگر مردم این 
اعتماد را به طور کامل تجربه کنند بدون شک موجی از اراده و پشتیبانی مردم 
در کمک به مستضعفان به راه خواهد افتاد که بسیاری از مشکلات را حل 

خواهد کرد. 
پس از مهیا ساختن بسترهای مبارزه با فقر، این مهم را باید به دست مردم 
سپرد تا به بهترین شکل آن را هدایت کنند. اینک مجامع نیکوکاری سراسر 
کشور با نیت خیر در حال خدمت رسانی به مردم هستند و نه تنها به دنبال 
انتفاع مالی نیستند بلکه خدمت مضاعفی را نیز ارایه می دهند. مردمی شدن 
یکی از سیاست های اصلی کمیته امداد، به شمار می رود که بخش های مهمی 
از آن انجام شده و بخش های دیگری نیز در حال طراحی و اجرا است. روزهای 
پایان سال برای خانواده هایی که از تمکن مالی برخوردار نیستند تا بتوانند خرید 
نوروزی خود را انجام دهند، روزهای چشم انتظاری برای دریافت کمک های 

مردمی خواهد بود. 
چندین سال است که جشن نیکوکاری در روزهای پایانی سال در هفته 
نیکوکاری برگزار می شود و این اتفاق زیبا به همت والای مردم رقم می خورد. 
به دلیل برخوردار نبودن تمام نقاط کشور از بسترهای فناوری اطلاعات، پایگاه 
هایی در سطح شهرها تاسیس می شد تا مردم کمک های نقدی و غیر نقدی 
خود را تقدیم کنند. اکنون اما فناوری اطلاعات و برخورداری از آن، شکل کمک 
ها را تغییر داده است. مردم در رده های سنی مختلف نسبت به گذشته بیشتر با 
فضاهای مجازی و فناوری های نوین آشنا هستند، بنابراین در سال جاری پایگاه 
ها در جاهایی که ضرورت ایجاب کند به شکل نمادین برپا شده و پایگاه ها به 

شکل سنتی پیشین وجود نخواهد داشت. 
آستانه جشن  در  امام)ره(،  امداد  کمیته  مردمی  های  کمک  های  سامانه 
نیکوکاری فعال خواهد شد. از طریق پیامک، همکاری و تعامل با بانک های 
مختلف در قالب سایت ها و بخش های بانکداری الکترونیکی، قسمت کمک 
های مردمی و امداد وجود دارد و در برخی از اپلیکیشن ها هم به همین شکل 
این امکان وجود دارد. توسعه و پوشش به گونه ای است که افراد برای استفاده از 

درگاه های بانکی و کمیته امداد مشکلی نداشته باشند. 
*کمک های مبتنی بر نیاز 

نیازهای خاص خانواده ها از قبل به وسیله کمیته امداد امام)ره( مشخص می 
شود تا کمک ها موثر باشد. انتظار می رود در هدیه های مردمی با توجه به 
لیست کمیته امداد امام)ره(، نیازهای واقعی نیازمندان تحت پوشش قرار گیرد. 
»کمک های مبتنی بر نیاز« عنوانی به شمار می رود که کمیته امداد برای این 
سبک از یاری رساندن به افراد نیازمند انتخاب کرده است و در صورت اهتمام 
به این مهم، بخش زیادی از کمک ها هدفمند و از هدررفت منابع جلوگیری 

خواهد شد. 
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زمانی باید رازها گفته شوند؟ به چه کسی باید گفته شوند؟ چگونه باید گفته شوند؟ اصلا چرا حکم راز را پیدا کرده اند؟ و زمانی که ما از 
خوشحالی صحبت می کنیم، رازها و نحوه  روشدن شان، یکی از المان های اصلی به حساب می آید. داستان رازهای آدم، مثل طولانی ترین رمان 
دنیاست. همیشه سوژه ای در آن پیدا می شود که شاخ و برگ هایش را پر و پیمان می کند و قصه را پیش می برد. وقتی که در دل داستان 
است، جذاب و هیجان انگیز به نظر می آید. و بیرون از چارچوب واقعیت، مثل یک هیجان لذت بخش، مخاطب را به دنبال خود می کشاند. 
لحظاتی حساس می سازد، طوری که با خودت می گویی: »برایش بگو«، »خب به او بگو« و داستان ادامه پیدا می کند تا وقتی که راز، رو شود و 
شخصیت های داستان هر کدام، عکس العملی جداگانه نسبت به این راز روشده نشان می دهند. اما در دنیای واقعیت، رازها حکم دیگری پیدا 
می کنند. چه زمانی باید گفته شوند؟ به چه کسی باید گفته شوند؟ چگونه باید گفته شوند؟ اصلا چرا حکم راز را پیدا کرده اند؟ و زمانی که ما 
از خوشحالی صحبت می کنیم، رازها و نحوه  روشدن شان، یکی از المان های اصلی به حساب می آید. مثل یک اتفاق ناگزیر، به زندگی ما پیوند 

می خورند و گاهی آزارمان می دهند و گاهی در سینه مان -امن ترین جای جهان- آرام می گیرند.
رازهایی که می گوییم

اتفاقی که امروز افتاده، گفتنی نیست. هر اندازه هم که با خودت کلنجار می روی، نمی توانی آن را حتی برای نزدیک ترین فرد زندگی ات، به زبان 
بیاوری. گاهی به این دلیل که فکر می کنی راهکارهای بی جایی جلوی پایت می گذارد و گاهی به این دلیل که فکر می کنی خودت از پس آن 
برمی آیی. وقتی هم که آن را برای یک نفر به زبان بیاوری، دیگر راز نیست. یک اتفاق است، یک پیشامد تعریف شده. به همین دلیل است که 
وقتی اتفاق ها در مرتبه ای پایین از اهمیت قرار دارند یا دردی مشترک را می سازند، ساده تر به زبان می آیند. تاکید می کنیم که نباید این راز به 
کسی گفته شود، اما بار آن را از روی شانه های مان برمی داریم و با خودمان کنار می آییم تا صحبت ها را یک به یک و جمله به جمله نقل کنیم. به 
این ترتیب، دیگران را در یک اتفاق مگو، شریک می کنیم. می گوییم که اجاره خانه عقب افتاده؛ می گوییم که دکتر به ما حرف نگران کننده ای زده، 
می گوییم که کمی از نظر مالی در معذوریت هستیم. این گفته ها را ساده تر به زبان می آوریم. شاید به این دلیل که در دنیای بیرون از ما، اتفاقی 
خاص در جریان است و گفتنش به ما کمک می کند تا از دیگران مشورت بخواهیم یا دست کم به ما دلداری دهند که درست می شود. شاید 

راهکاری برای صحبت با صاحب خانه پیش پای ما بگذارند و این ترس وحشتناک، از جلوی چشم ما کنار برود.
رازهایی که با تاخیر به زبان می آوریم

برخی از اتفاق های خوب یا بد هم هستند که با تاخیر به زبان می آوریم؛ امروز اتفاق افتاده اند و ما پس از چند روز یا چندماه، آن را می گوییم 
و معمولا طرف مقابل، به جای آنکه دل به دل ما بدهد، اول با ما کمی دعوا می کند که چرا زودتر نگفتی؟ این سوال، هرچند ناخودآگاه پرسیده 
می شود، اما یکی از سوالات ابلهانه ای است که در هنگام رازگشایی گفته می شود. طرف مقابل، از این که برای یک مدت از چرخه رازها دور مانده، 
شما را سرزنش می کند. گاهی با خودش فکر می کند اگر زودتر می دانستم، شاید راهکاری برای آن پیدا می کردم و گاهی از این دورافتادن، ناراحت 
می شود و دعوایی راه می اندازد. اما برای آن که بدانید در این مورد، شما محق بوده اید یا دیگری، باید از خودتان بپرسید؛ آیا او در این ماجرا با من 
شریک است؟ برای مثال، شما در خانه ای اجاره ای زندگی می کنید و اجاره خانه عقب افتاده و شما آن را به همسرتان نمی گویید. وقتی که یک 

اتفاق مشترک در جریان است، به زبان نیاوردن بخشی از ماجرا، رازنگهداری نیست، بلکه خیانت است.
رازهایی که به زبان نمی آیند

شما در خانواده ای بزرگ شده اید که از نظر مالی، فرهنگی، سیاسی و ... زمین تا آسمان با آن کسی که امروز هستید، متفاوت است. شما خودتان 
را آدمی بافرهنگ می دانید، درحالی که شاید برخی اعضای خانواده تان را آدم هایی غیرمعمولی می دانید و از این ماجرا می ترسید که با معرفی 
خانواده تان به دیگران، تصویر نادرستی از خودتان بسازید. به همین دلیل، این رازها را به زبان نمی آورید. آیِا چنین چیزی را در میان رازهای مگو 
درنظر می گیرید؟ چنین مسئله ای در مبحث راز، قابل بررسی نیست. به این دلیل که نشان می دهد شما هنوز با بخشی از واقعیت، کنار نیامده اید 
و فردیت خودتان را نادیده می گیرید و به همین دلیل، در ذهن دیگران هم فردیتی از خود بروز نمی دهید. راز مگو، مثل این است که دایی یا 
عمو یا یکی از اقوام نزدیک، اختلاس کنند، پول مردم را بخورند و شما ترجیح دهید تا آن را به زبان نیاورید و با دیگران درباره اش صحبت نکنید. 

هرچند در زندگی خودتان، ردی از ناراحتی به جا می گذارند و شاید احساس اطمینان و اعتماد را در شما متزلزل کند، اما در نهایت بهتر است به 
زبان آورده نشود. مثل اتفاقی که در خانه همسایه می افتد و شما ترجیح می دهید در مقابل آن، سکوت کنید. به این دلیل که این ماجرا، به صورت 

مستقیم به شما مربوط نیست و به زبان آوردن آن، بیشتر از آن که راهکار یا حل مسئله باشد، حرف پراکنی محسوب می شود.
رازهایی برای بررسی

با این وجود، رازهایی در زندگی افراد وجود دارند که رفتارهای آنها را تغییر می دهند. فردی که تا امروز، خنده از روی لب هایش جدا نمی شد، 
حالا در خود فرورفته و مغموم است. آن کس که تا دیروز، ناامیدی از زندگی، او را به تخت بسته بود، به تازگی تبدیل به آدمی طبیعی شده که 
کارهایش را انجام می دهد. حتی پیش آمده که آدم هایی در برهه ای از زمان، ساکت تر می شوند، که این نشان دهنده راز بزرگی است. به این 

ترتیب، شما نشانه هایی برای بررسی دراختیار دارید که سکوت و تغییر، اصلی ترین آنها هستند.
اگر بخواهید دوست و همراه خوبی باشید، بهترین راه این است که به جای بازکردن سر حرف، درباره این راز، به شکل دورادوری با آنها همراهی 
کنید. به جای آن که مدام از آنها بپرسید: چه شده؟ چه نشده؟ می توانید به حرف های شان گوش دهید. خودتان را کارآگاه حرفه ای نبینید که 
از میان حرف های دیگران، به دنبال نشانه ای برای جرم می گردد. می توانید خودتان را شبیه به دوستی تصور کنید که به نشانه های خوب و 
بد متمایل است و آنها را جدی می گیرد. برای روشن شدن این بحث، باید یک مثال بیاوریم. یکی از دوستان شما که روزگار ناخوشایندی را 
می گذراند، پس از مدتی تبدیل به فردی می شود که سر کار می رود، با همسر و فرزندانش رفتار بهتر و آرام تری در پیش می گیرد و خودش را 
کمتر در معرض قضاوت دیگران قرار می دهد. برخلاف گذشته، به شما پیشنهادهای خوشایندی می دهد؛ »برویم سینما؟ برویم پیک نیک؟« 
نشانه هایی طبیعی از آدم هایی که اهل معاشرت هستند و چنین تفاوتی، باعث می شود تا از خودتان بپرسید: چه تغییری اتفاق افتاده؟ چه رازی 
به زبان نمی آید؟ ممکن است فکر کنید او ماجرای بدی را از شما پنهان می کند، ماجرایی که روی قضاوت شما نسبت به او تاثیر می گذارد و 
ندانستن این تغییر، شما را ناراحت می کند. به جای تمام این اتفاقات بد، ممکن است او به دکتر روانپزشک مراجعه کرده و حالا درحال ساختن 
دوباره زندگی اش است. اما روی به زبان آوردن آن را ندارد. نمی خواهد در جریان این واقعیت زندگی اش قرار بگیرید یا بدانید که او روزی چند 

قرص می خورد.
آیا دعوایی با او راه می اندازید تا از علت تغییر او باخبر شوید؟ در این موقعیت، پیشنهاد می کنیم نشانه ها را دنبال کنید. فردی که کتک می زد 
و خشم فراوان بروز می داد، حالا تبدیل به فردی آرام شده که سعی می کند با صحبت، مشکلاتش را برطرف کند. چرا باید از راز چنین فردی 
آگاه شد؟ چرا نباید او را در این تغییر نشانه ها همراهی نکرد؟ اما برعکس این اتفاق، شامل سکوت نمی شود. فرد آرامی که اهل جنجال نبوده و 
این روزها از خودش خشم بروز می دهد، بیش از هر چیز، نیاز به صحبت دارد. صحبت در محیطی امن و آرام. شاید شما مناسبت ترین آدم برای 
برقراری این دیالوگ نباشید، اما با توجه به نشانه ها می توانید چنین موقعیتی را برای او فراهم بیاورید. همان طور که اگر چنین فردی خودتان 
هستید، می توانید باور کنید که تغییرات منفی، نشانه ای از راز نیستند و شما بیش از هرچیز، نیاز به صحبت با دیگران دارید. اگر اتفاقی شما 
را عصبانی می کند و این عصبانیت بیش از اندازه است، اگر شما مچ خودتان را در هنگام تغییر می گیرید، باید به بررسی آن بپردازید. اگر رو به 

منفی شدن است، یعنی در دایره رازها قرار نمی گیرد و شما احتیاج به کمک و مشورت دارید و بهتر است این معضل را به دنبال خود نکشانید.
کمی بیشتر از رازها بدانیم

اتفاق ترسناکی در زندگی شما می افتد که سعی می کنید به هر دلیلی، آن را پنهان نگه دارید. گاهی به خودتان می گویید تصویرم را در ذهن 
دیگران به خطر می اندازد و گاهی دیگر می گویید دیگران را نگران می کند. در چنین شرایطی چه می کنید؟ بار این اتفاق ترسناک را از دوش خود 
برمی دارید و دیگران را در ترسی که تجربه می کنید، شریک می کنید؟ یا در سکوت، به ترس های تان ادامه می دهید؟ ترس، مهم ترین سوژه ای 
است که تکلیف شما را مشخص می کند. ترس را به عنوان راز درنظر نگیرید و با به اشتراک گذاشتن آن، از مرموزبودنش کم کنید. اگر آدم های 
نزدیک، دوستان، خانواده و ... برای تان آدم های امن و مناسبی به حساب نمی آیند، یک غریبه را انتخاب کنید، به پزشک مراجعه کنید یا حتی به 

سراغ متن های اینترنتی بروید. به هر حال مراقب باشید که به ترس های تان، بهایی به اندازه یک راز جذاب ندهید. 

 علی حبیبی 

شهر در تب و تاب بازار شب عید است و قاعدتا در روزهای 
آینده این جنب و جوش بیشتر می شود، اما آنچه بیش از 
همه شهر را متمایز از روزهای دیگر سال می کند چشم های 
منتظر و نگران فرودستان جامعه است که به امید بازار ارزان 
تر و کالاهای مناسب تر، رسیدن این ایام را لحظه شماری 

می کنند. 
و طبقات  پذیر  آسیب  اقشار  های  امیدواری  از  یکی  شاید 
متوسط به پایین جامعه، برگزاری همین نمایشگاه های بهاره 
و فروشگاه هایی که معمولا در این ایام تخفیف های چند 
درصدی را در فروش کالاها و اجناس خود تبلیغ و در نظر 

می گیرند، باشد. 
فراموش نکنیم نمایشگاه ها و فروشگاه های این چنینی که 
با ارائه تخفیف، اجناس خود را تبلیغ و سپس می فروشند 
معمولا خریدار آن از اقشار کم درآمد هستند و گرنه اقشار مرفه 
و ثروتمند جامعه هرگز برای تخفیف چند درصدی پای خود را 
به این مکان ها باز نمی کنند.  به طور قطع هر چه این تخفیف 
ها بیشتر باشد به همان نسبت نیز شمار افراد کم درآمد جامعه 
را در این مکان ها بیشتر خواهیم دید بنابر این، ضرورت کار 
این نمایشگاه ها این است که تخفیفاتی که فریاد می زنند 
واقعی باشد برای مثال وقتی از تخفیف ۱۵ درصدی سخن 
می گوییم قیمت کالای مورد نظر در بیرون همان نمایشگاه 
نیز به همین نسبت ارزان تر باشد و اگر غیر از این باشد اقشار 
فرودست و کم درآمد جامعه ناامیدانه، این مکان ها را ترک 

خواهند کرد.  همین حالا و با این درآمدها و میزان بیکاری، 
خیلی از افراد جامعه ما قادر به خرید همین اجناس با چنین 
تخفیف هایی نیز نیستند و چنانچه این تخفیف ها نیز واقعی 
نباشد امکان خرید کالا از خیلی از افراد دیگر سلب خواهد شد.  
جامعه ما جدا از اینکه باید مساله بیکاری و درآمد اندک برخی 
اقشار را رفع کند باید در فروش و ارائه اجناس نیز قدرت خرید 
اقشار کم درآمد جامعه را نیز مد نظر قرار دهد. امنیت پایدار 
هر جامعه ای تا حدود زیادی به قدرت خرید، درآمد خانواده، 
آرامش و آسایش، رفاه و رضایت افراد وابسته است و در صورتی 
که هر یک از این فاکتورها نباشد، جامعه از حالت اعتدال خارج 

خواهد شد و قطعا دود آن به چشم همه خواهد رفت. 
شاید مهمترین مخاطب این مطلب مسئولان باشند که باید 
با افزایش اشتغال و توزیع عادلانه ثروت به برقراری عدالت 
اجتماعی در جامعه بیشتر تلاش کنند و گرنه جامعه ای که از 
قدرت خرید به ویژه در ایام جشن ها برخوردار نباشد می تواند 
از امنیت پایدار فاصله بگیرد. در کشورهای پیشرفته معمولا در 
ایام جشن ها و سال نو نه تنها قیمت ها با افزایش روبرو نمی 
شود بلکه در بسیاری موارد با کاهش آن، زمینه خرید بیشتر 
اقشار مختلف جامعه را فراهم می کنند تا همه بتوانند در 

جشن ها و اعیاد شرکت کنند. 

هیچ جامعه ای بدون رسیدگی به درآمد و قدرت خرید ساکنان 
آن به امنیت پایدار نرسیده و جامعه ما نیز از این مهم مستنثی 
نیست. با این حال بازار شب عید با توجه به تجربیات سال 
های گذشته می تواند با احتمال افزایش خودسرانه برخی از 
کالاها روبرو شود. برای پیشگیری از این افزایش قیمت، حضور 
مستمر و قدرتمند نهادهای ناظر و قانونی مثل تعزیرات در این 
بازار ضروری است.  در این ایام معمولا مواد غذایی، پوشاک، 
قیمت  افزایش  معرض  در  و خشکبار  آجیل  کیف، کفش، 
خودسرانه برخی از افراد است که حضور پرقدرت نهادهای 
ناظر یاد شده می تواند تاثیر زیادی در افزایش نیافتن قیمت 
این کالاها داشته باشد.  ارائه کالاها و اجناس با کیفیت داخلی 
و ارائه نکردن اجناس بی کیفیت خارجی و همچنین کمرنگ 
کردن واردات کالاهای خارجی از جمله موضوعاتی است که 
باید در بازارهای کشور از جمله بازار شب عید به آن توجه کرد. 
توزیع اجناس با کیفیت و قیمت مناسب از جمله اقدامات 
کارآمد دستگاه های دولتی و غیردولتی مرتبط است که می 
تواند نبض بازار شب عید را به نفع اقشار کم درآمد جامعه 
تغییر دهد تا همه بتوانند از این بازار و سفره بهره مناسب را 
ببرند.  اقشار کم درآمد و به ویژه فرزندان آنان به همین بازارها 
از جمله بازار شب عید چشم دوخته اند تا بتوانند پوشاک 
مناسب در عین قیمت مناسب و ارزان تهیه کنند و مثل سایر 
خانواده ها، نوروز خود را جشن بگیرند.  فراموش نکنیم نوروز 
متعلق به همه ایرانیان است و چنانچه قشرهایی از مردم به 
هر دلیلی نتوانند در آن شرکت کنند قطعا نوروز شاد، مفرح و 

دوست داشتنی برای ما رقم نخواهد خورد. 

فراموش نکنیم نوروز متعلق به همه ایرانیان است 

چشم های منتظر فرودستان به بازار شب عید 

سنگینی حرف های نگفته روی شانه های ما

چگونه با رازهای مان خوشحال باشیم؟






